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Za oknami snieg wiruje, 
Ko/acja si, szykuje. 
Ai dwanascie potraw blldzie! 
Jui dokola pachnie Wszlldzie. 
Oplatkiem sill podzielimy, 
Pod choink, popatrzymy. 
Sianko pod obrus schowamy 
/ do stolu jut siadamy. 
Mikolaj juz sill !biera, 
Z prezentami sill wybiera. 
Pod choinkll nam poloi.y 
Niebo, gwiazdy, swiatlo zorzy ... 
80 jui. taki zwyczaj nasz, 
te w Wigilill SWillta czas. 
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Gazda Polkowicka 

(:zy arnina pr-zeirnie szk.()1Y 1 
Powstaly Wqtpliwosei w komisjaeh Rady 

Miejskiej, ezy gmina powinna przejmowae, 
szkoly ze wzgl~du na duie obeiqienle bu
dietu. W zwlqzku z tym prezentujemy sta
nowisko Zarzqdu Gminy. 

Rada Miejska w Polkowlcaeh w ezerweu 
1992 r. podj~a uehwal~, w kt6rej wyrazila 
wol~ przej~ela przez gmin~ prowadzenia 
szk61 podstawowyeh, Zespolu Szk61 i Po
radni Wyehowawczo - Zawodowej. Uchwa
.a ta byla warunkiem konlecznym lecz nle
wystarczajqcym do przej~eia szk6t Trwajq 
negocjacje w sprawle porozumienia ml~dzy 
Kuratorlum a Zarzqdem Gminy. Zawarcie 
tego porozumienla jest warunkiem niezb~d
nym do przej~cia szk6l. Porozumlenle takle 
okreslae win no: 
- zasady przejmowanbia majqtku oswiaty 

przez gmin~, 
- przyszlose Zespolu Ekonomiczno-Admi

nlstracyjnego Szk6l, 
- regulaej~ zadluieri szk61 z 1992 r., 
- podzial kompetencji mi~dzy samorzqd a 

Kuratorium Oswlaty. 
Do dzlsiaj nie udalo si~ wynegocjowae 

ostatecznej wersji trzech nlezb~dnych do 
przej~cia szk61 porozumleri tj. : 
- w sprawie przej~cia szk61 podstawowych, 
- w sprawie przej~ia Zespolu Szk6l, 
- w sprawle przej~cia Poradni Wychowaw-

czo-Zawodowej. 
Kuratorium w Legnicy stoi na stanowi

sku, kt6re w spos6b istotny.godzi w interesy 
gminy. Do chwili obecnej Kuratorium nie 
przedstawilo projektu porozumienla w spra
wie szk61 podstawowyeh. W toku dotych
ezas przeprowadzonych rozm6w Kurato
rium Oswiaty proponuje gminie przej~cie 
plac6wek oswiatowych wraz z dlugaml za 

Osiligni¢ sportowych druzyny koszykarek 
z SP3 rue powstydzilby si~ najlepszy klub spor
lowy w Polsce. W ciqgu OSlatruch 2 lal wygraly 

1992 r. Zarzqd Gminy odrzucll takq moili
wose. Wystarczajqco duie ci~iary poniesie 
gmina, jesli przejmie szkoly. 

Kuratorium Oswiaty okreslilo kwot~, ja
kq gotowe jest wydzlelle z wlasnego buidie
tu i jaka nast~pnie trafi w ramach subweneji 
og61nej do budietu gmlny w wysokoscl 17 
mid zl. Gmina miala 5 dni na zweryfikowanie 
tej kwoty I skonsultowanle problemu przez 
Komisj~ Oswiaty i Zarzqd Gminy. Termin 
byl nieprzekraczalny. Brak opinii gmlny w tej 
sprawie do dnia 15 listopada oznaezal re
zygnacj~ z przejE;lcia szk6l. Kwota 17 mid zl 
nie zaspakaja potrzeb zWlqzanych z fun
kcjonowaniem szk6l. Minlmalne potrzeby to 
42 mid zl, ale I kwota 55 mid zl moie zostae 
prawidlowo wydatkowana. Ostatecznie Mi
nlsterstwo Finans6w zaplanowalo kwot~ 
subwencji na prowadzenie szk61 przez na
SZq gmin~ w wysokosci 15 mid zl. Z powy
iszego wynika, ie przejmujqc prowadzenie 
szk6l, Gmina b~dzie musiala doloiye kwot~ 
blisko 25 mid zl (r6inica 2 mid zl to wst~pnie 
szacowana subwencja dla Zespolu Szk61 i 
Poradni Wychowawczo-Zawodowej, kt6ra 
nle zostala jeszcze wynegoejowana z Kura
torium Oswiaty). W 1992 r. gmina przekaza
la szkolom dotacje w wysokosci 15 mid zl. 

Zarzqd Gminy uznaje za-zasadne prze
j~cie szk6l. Ide~ tq uzasadnia: 
- koniecznosciq stworzenia w Gminie wy

soce sprawnego systemu oswlaty, kt6ry 
zapewni dzleciom i mlodzlei:y dobry start 
w dorosle iycie, 

- moiliwosclq ksztalcenia ponadpod
stawowego na miejseu w Polkowicaeh, 

- ewentualnosciq przekwaliflkowania kadr 
w zwiqzku z grozbq bezrobocia, 

- szansq tworzenla nowyeh szk61 dostoso-

5 lum.iejow, zajmujljc II i III miejsce. W lym 
roku uznano je za najlepsze w kraju w lej kale
gorii wiekowej - polwierdzono to w biulelynie 
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wanych do potrzeb rynku pracy, 
- koniecznosciq optymalnego wykorzysta

nia obiekt6w oswiatowyeh budowanych 
obecnle przez gmin~. 
Nieprzej~cie oswiaty przez gmin~ spol

woduje utrat~ dobrej kadry oswiatowej i 
wzmocni selekej~ negatywnq tych kadr. 
Symptomy tego zjawlska moina jui zaob
serwowac. Ominie nas nlepowtarzalna oka
zja do sclqgni~cia wykwalifikowanej kadry z 
innych szk6l. Ouie potrzeby w tym zakresie 
miec b~dzie Zesp61 Szk6l. 

Tworzenie alternatywy dla przemyslu 
miedziowego to nie tylko budownictwo mie
szkaniowe i promocja gminy, to przede 
wszystklm tworzenie kadr dla nowych dzie
dzin aktywnosci gospodarczej. Dzisiaj po
waini inwestorzy pytajq gl6wnie 0 poziom 
kadr, 0 ieh etyk~ praey, a to zaleiy gl6wnie 
od poziomu 05wiaty. 

Nieprzej~cie szk61 moie miee groine 
konsekwencje spoleczne. Na przeJ~cie 
szk61 liczy ponad 250 nauczycieli i ieh ro
dZin. Jest to srodowisko majqC8 wplyw na 
ksztaltowanie si~ opinii publicznej w naszej 
spolecznosci. Grozniejszyml jednak konse
kwenejami spolecznymi bE;ldzie pozostawie
nie znacznej liczby dzieci i mlodzieiy poza 
oddzia/ywaniem szkoly. Problem narkoma
nii i alkoholizmu wsr6d mlodzieiy, a nawet 
dzieci naszego srodowiska, jest coraz po
wainiejszy. 

W podsumowaniu naleiy przypomniee, 
ie wszelkie reformy spoleczne dla swej sku
tecznosci wymagajq tego, by je zaczqc od 
systemu oswiaty, tak, by kreowalludzi zdol
nych te reformy wdroiye. 

Zarzljd Gmlny 

sportowym wydawanym w Gdailsku. 
Zapytane 0 dalsze plany wszystkie dziew

ezyoy sq zgodne co do lego, ie nie opuSZCZli 
druiyny. Jeieli znajdzie si~ sponsor, 10 w pla
nacb majli wejscie do IT ligi, wkrotce pnejrnie 
je zapewne Iaorys z klub6w polkowickicb. Tre
ner Krzyszlof Olszynski pracu je z dziewc~tami 
pility jui rok, ,jest to moja pierwsza druiyna, z 
ktorq zaczlJlem pracowac po ukonczeruu A WF. 
Sukcesy sli owocem dobrze zaplanowanej pra
cY. opartej nie na wymuszaniu i rygorze. lecz 
wSpOlnej zabawie". 

Poproszony 0 wyrnienienie najlepszych za
wodniczek podkreSla niezwykle wyrownanq gr~ 
wszystkicb, jednakie najlepszym snajperem, a 
zarazem Obrollcq, jest lo1anta Moskaluk. Wra
iliwa, doskonrua lcchniczn.ie, najcz~ciej otny
mujlJca na roZnyeh tumiejach miano mla strzcl
cOw. DzieWCZyla swojq gry w ko za lraktuj~ 
niezwykle powainie. Cwicz~ 3 razy w Iygodniu 
po 1,5 godzioy. 1 grudnia w UrzydzieGmioy w 
imieniu Slowarzyszenia na Rzecz Rozwoju 
Miasta, nagrody za osiqgni~cia w 1992 roku 
wr~zyl burm.istn nliasla. 
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KaZdy z nas chee wieSt spokojne fycie, czue 
siC bezpiecznie i byc traktowany zgodrUe z pra
wem. Nic wi~ dziwnego, i.e nasze wymagania 
wzgl¢cm powolanych do tego eelu instytucji 
stale rosnl}, zwlaszcza teraz, gdy odczuwany jest 
wzrost liczby przestCpstw, a nasze uliee nie za
chCcajl} do spaeer6w, szczeg61nie wieczorowl} 
porq . Stawiarrie coraz wyZszych wymagan policji 
jest zupelnie zasadne. IednoczeSnie jednak naJe
i y stwierdzie, i.e mimo najszczerszych ch~i 
niedoinwestowana, okrojona z etat6w policja nie 
ma latwego zadania. Dlatego zapeWDe wszy
stkich mieszkaOcow naszego miasta ucieszyla 
wiadomoSc 0 oddarUu do uZytku nowego komi
sariatu. 

17-18/1992 
a takie silowni dla prowadzenia trening6w sprawno
Sciowych. Podczas uroczystego otwarcia komisariatu 
symboliczny k1ucz na ~ komendanta podkomisana 
Mariusza Rogowskiego zloiyl bunnistrz Przemyslaw 
Walczak. W mileJ uroczystoSci wzi~li takZe udzial : Bi
skup Legnicki ks. Tadeusz Ryba, szef Wojew6dzkiej 
Komendy Policji Tadeusz Kruczynski i zast~pca ko
mendanta glownego policji inspektor Ianusz Wikariak. 

Nowy komisarlat i uzyskana ostatnio ilosc nowo
czeSniejszego spn~lu ulatwia polkowickiej policji sku
tecznicj wypelruac swoje obowiqzki, choe do peJni 
szc~ia jeszcze bardzo daleko. IeSli wsr6d miejsco:. 
wych wladz, ca1ego spoleczenstwa i samych policjan
tow uda siC utrzymae dobry nastr6j i warunki do wsp6l
pracy, bye moi.e jui: w ruedalckicj przyszloSci miasto i 

Dzicki miejscowym wladzom, ktore sfinansowaly koszty remontu i 
adaptacji obiektu przy ul.Legnickiej, nasi policjanci majl} wreszcie odpo
wiednie warunki pracy. Z myslq 0 lrUdnej wielogodzinnej sluibie wygo
spodarowano ruewielkie ale funkcjonalne pomieszczenia dia mi.ni bufetu 

groina bcdzie mogta prowadzic spokojny i bezpieczny iywot, czego iy
czymy i mieszkruicom i poLicjantom. 

j.s. 

PoznajelnY blizej s",oich ra nych 
= ..... ~~=~~-...... """:"----J Takiego, w ktorym znalaz/oby si~ spokojne i 

przytulne miejsce dla wielu ludzl starych, nie
pe/nosprawnych i bezdomnych. Wierzy w to, 
ze eel zostanie osil\9ni~ty. 

Wyznaj~c zasad~, fe cz/owlek jest wart tyle, 
lie moze z slebie dac innym, zdecydowal sl~ 
kandydowac na radnego. Dzisiaj aktywnie przy
czynia si~ do stworzenia w Polkowicach Osrodka 
Pomocy Spo/ecznej z prawdziwego zdarzenia. 

o sobie, swoich dokonaniach mowi nie
wiele i niech~tnie. Przyznaje, fe woll, 
aby jego prac~ oceniall innl. 

Zas~gajl:\c opinii 0 Jerzym Doml
nlaku dowledzlalem si~, ze byl i jest 
bardzo czynny we wszystkich niemallni
cjatywach zarzl:\du miasta. Wiele jego 
pomys/6w zosta/o juz zrealizowanych. 
Jest czlowiekiem, jak okreslil jeden z ko
lagow, wiedzl:\cym prawie wszystko 0 

tym mieScie. Zna jego problemy I potrze
by. Wie, co by/oby najlepsze dla tego 
srodowiska I jego spolecznosci. Marzy, 
aby Polkowice staly si~ powiatem. 

Nawi~cej miejsca poswi~ca infra
strukturze miasta. Zdaje sobie spraw~, 
ze w jej zasi~u powinno pojawic si~ 
wiele instytucji 0 zas~gu ponad gmin
nym. Jednl:\ z nich b~dzie zapewne po
sterunek calny z cal~ nadbudowl\, ktora 
posrednlo stworzy nowe miejsca pracy. 

Sam poslada dwa. Jedno zawodowe 
- dyrektora ekonomlczno-flnansowego pol
kowickiej kQpalni. Drugle spoleczne - radnedo, 
cz/onka komisji rozwoju gminy I zarz~du miasta. 

Niewiele ma czasu dla sleble, rodziny: zony 
Boguslawy I c6rk117 -latnlej Malgosl oraz dla swo-
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jago hobby, jakim jest w~dkarstwo. W tym roku, 
jak przyznaje, byl na rybach tylko dwa razy, a I to 
bez wi~kszych efekt6w. 

Podobno bardzo dobrze tanczy. 

Jednym z czlonkow Zarz~du mlasta jest 47 
letni iniynier elek!ryk Jan ZarzyckL Wychowywal 
si~ w wojew6dztwie zielonogorskim, studiowal na ~ 
wrocfawskiej Politechnice, natomiast swoje losy .,. 



Gazda Polkowicka 

Sesje Rady 

14 grudnla odbylo si~ kolejne posiedze
nie Rady Miejskiej w Polkowieach, w kt6rej 
wzi~li udzial radni, pracownicy Urz~du Gmi
ny oraz zaproszeni goscie: gl6wna kSifilgo
wa ZOZ-u Krystyna Kowalska, Lekarz Wo
jew6dzki Jerzy Turzanski oraz z-ea dyrekto
ra III Programu Telewizjl Wroclaw Andrzej 
Baworowski. Nle przybyla pani Kurator 
Oswiaty I Wychowania, co bylo odczytane 
przez zebranych jako brak zalnteresowanla 
poruszanymi problemami. 

Po przywilaniu zebranych, stwierdzeniu 
kworum i odczytaniu projektu porzC\dku ob
rad wybrano sekretarza obrad - paniC\ Mari~ 
Wesolek. 

Podjfilcie uchwa/y w sprawie przystC\pie
nia do Fundacji Rozwoju Telewizji Interre
gionalnej .Intertal" poprzedzilo wystC\pienie 
radnego p.Grzegorza Majewicza, kt6ry od
czytal projekt uchwa/y. Nastfilpnie glos w tej 
sprawie zabral zastfilpca dyrektora Telewizji 
Wroclaw omawiajC\c eel fundacji, a miano
wicie uruchowmienie III programu Osrodka 
Telewizji Wroclaw 0 zasifilgu obejmujC\cym 
teren wojew6dztwa wroclawsklego, jelenio
g6rskiego, legnickiego i kalisklego. W pro
gramie obok blok6w kulturalnych , rozry
wkowych i filmow znajdujC\ si~ programy 
publlcystyczne traktujC\ee przede wszystkim 
o problemach poludnlowo - zachodniej Pol
ski. Uwagi do w/w tematu zglosllo kilku rad
nych, m.in. H.Krawczyszyn uwaial, ie przy-

zwiC\Zal z miastem leie,cym mniej wi'1cej posrod
ku tej drag!. W Polkowieach mieszka na tylke 
dlugo, aby poznac problemy swego miasta i jego 
mieszkaric6w. Postanowil wi~e, poniewai - jak 
twierdzi - niewielu jest eh~tnych dp pracy spote
cznej, osobiseie zglosic swoje, kandydatur'1 w 
wyborach. Startowal z listy Komitetu Obywatel
skiego, w jednym z okr'1g6w ulley Ociosowej. 

Niewiele mowi 0 swojej pracy radnego. Uwa
ia,ie najwainiejszy jestzbiorowy wysilek i doko
nania. Nie ukrywa jednoczesnie, i.e cZ'1sto ucze
stniczyl przy podejmowaniu decyzji dotycze,cych 
budowy SP5, wykupu bylego hotelu i lokalizacji w 
nim posterunku polieji, budowy miejskiego smiet
niska na peryferiaeh miasta, czy ehociaiby budo
wy remizy straiy poiarnej. Jest gor£\cym propa
gatorem nie palenia. Nie ukrywa takie, ie byl 
zwoiennikiem uchwaly zakazuj£\cej palenia w3 
miejseach publicznych. Jak twierdzi - realizowa
nie tej uchwaly przyczyni si'1 do poprawy zdrowia 
mieszkanc6w. 

Wyszukanego hobby nie rna. ad ezasu do 
ezasu pojawia si'1 na sali gimnastycznej, gdzie 
probUje poprawic swoje, t'1zyzn'1 fizyczn£\. Spor
tern jako takim zajmowal sie wyczynowo jedynie 
w okresle studenckim. Gral we wroclawskim 
AZS-ie pocze,tkowo w pilk'1 noine" p6zniej w 
siatkowk'1. Ze sportem nie rozstaje si'1 do dzis. 
Jest prezesem miejscowego klubu sportowego, 
w wolnych ehwilach najeh'1tnlej ogle,da wyczyny 
zawodowych sportowc6w na Euro-sport. 

Jest ionaty (iona Zolia) i rna dwoje wspania
Iych malolatow, 15 letnie. Malgosi'1 i 12 letniego 
Wojtka. Jest kolejnym radnym spod znaku Kozio-
roiea. 

ale 

st<\pienie do Fundacji Rozwoju Telewizji 
Interregionalnej nie jest najwainiejsze, po
niewai w gminie posiadamy wlasnC\ telewi
zj~ oraz gazet~. Zglosil r6wniei wniosek 0 

przerwanle dyskusji I odrzucenle projektu 
uchwa/y, na co sprzeciw zglosil burmistrz 
P.Walczak, wnioskujC\c jednoczesnle 0 za
mknifilcie dyskusji. W wyniku glosowania 
podj'i'to uchwal'i' 0 przystC\pieniu do Funda
cji Rozwoju Telewizji Interregionalnej. 

Z projektem uchwa/y w sprawie klerun
k6w dzialania ZarzC\du Gminy Polkowice 
zwi<\zanych z przejfilciem zadan w zakresle 
ochrony zdrowia, naleiC\cych do admini
stracji rzC\dowej, zapoznal radnych prze
wodniczC\cy Rady Miejskiej M.Zagula .•... W 
fazfil decydujC\CC\ wesz/y dzialania zwi<\zane 
z przej'i'ciem przez gmin~ zadan zleconych 
z zakresu ochrony zdrowia. Dotychczas z 
ZOZ Lubin wydzielono ZZOZZ w Polkowi
each jako samodzieln<\ jednostk~ budieto
w<\. Powolano jego kierownika, opracowano 
koncepcj'i' przeksztalcen w polkowickiej 
sluibie zdrowia, zmierzajC\c do modelu Ie
karza domowego. Organizowane s<\ przez 
UrzC\d Gminy kursy zarzC\dzania sluibC\ 
zdrowia dla czlonk6w rad nadzorczych, za
rzC\d6w I urz~dnik6w wydzlal6w zdrowia. 
Opracowano projekt wst~pny statutu przy
szlego publicznego zakladu opieki zdrowot
nej oraz projekt wst~pny porozumienia mi~
dzy ZarzC\dem Gminy Polkowiee a Wojewo
d<\ Legnlckim w sprawie pr2ej~cla zadan i 
kompetencji. Projekty nie zosta/y jeszcze 
zaakceptowane I bfildC\ podlega/y dalszym 
negocJacjom ( .. . ) Ostateczna wola Rady 
winna zosta6 wyrazona po podpisaniu po
rozumlenia, kt6re dla swej wainosci wyma
ga6 b~dzie zatwierdzenia uchwalC\ Rady 
Miejskiej. Powlnno to nastc\pi6 po ukazaniu 

I 
si~ ustawy sejmowej ustalajC\cej dochody 

. gmln i zasady subwencjonowania w 1993 r." 
Nast~pnie przewodnlczC\cy Rady Miej

skiej udzlelil glosu Jerzemu Turzanskiemu, 
kt6ry przedstawil kierunki zmian administra
cyjnych sluiby zdrowia. Lekarz Wojew6dzki 
udzlelal tei odpowiedzl radnym I wyJasnlal 
zasady I konsekwencje prywatyzacji sluiby 
zdrowia. przed przystC\pieniem do glosowa
nia nad projektem uchwa/y poproszono 
przewodniczC\cych poszczeg61nych komisjl 
Rady 0 przedstawlenie opinii 0 powyiszym 
temacie. Tylko Komisja Rozwoju Wsl I Ko
misja Zdrowia ustosunkowala si~ pozytyw
nie do projektu uchwa/y, pozostale albo nie 
zaj~ stanowiska, nie przygotowa/y si~ do 
tematu, lub do momentu podpisania poro
zumienia nie zajmC\ stanowlska w tej spra
wie. 18 glosami za i 1 wstrzymuj<\cym si~ 
przyjfilto uchwal~ w sprawle ustalenia kie
runk6w dzialania Zarz<\du zwia,zanych z 
przej~ciem zadan w zakresie ochrony zdro
wia, naleiC\cych do administracji rz<\dowej. 

Zgloszono a nastfilpnie przyj~to podj~tc\ 
uchwalC\ trzy kandydatury do Rady Nadzor
czej P.Z. P.O.Z. w Polkowicach: Bogdana 
Wozniaka, Henryka Krawczyszyna i Edwar
da Bieguna. Wybrano r6wniei osoby spo
sr6d radnych do Rady Nadzorczej szpitala 
w Glogowie: H.Krawczyszyna, J.Hanul~ i 
R.Sosnickiego_ Wymienione osoby b~dC\ 
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bra/y udzial w kursle do Rad Nadzorczych 
Zaklad6w Opieki Zdrowotnych organizowa
nym przez Urz<\d Gminy. 

Rozpocz~a sifildyskusja dotycz<\ea pro
jektu porozumienia w sprawie przejfilcia 
przez gminfil Polkowice obowia,zku prowa
dzenla wszystklch szk6t I plac6wek oswia
towyG)1 wraz z domem nauczyciela i Zespo
lem Ekonomlczno-Adminlstracyjnym Szk6t. 

W projekcie porozumienla czytamy: •... 
gmina stanie slfil organem prowadz<\cym i 
zapewnlaj<\cym utrzymanie kadrowe i orga
nizacyjne, warunki pelnej realizacji progra
m6w nauczania, a takZe odpowiada za dzia
lalnos6 przekazanych jej szk6t i plac6wek 
( ... ) dyrektorzy szk6t pozostaj<\ nadal kie
rownikami zaklad6w pracy w stosunku do 
nauczycieli i pracownik6w administracyj
nych, obslugowych ( ... ) akta osobowe pra
cownik6w prowadzi nadal dyrektor szko
/y .. .". 

Nie wszyscy radni byli zgodni co do 
przejfilcia plac6wek oswlaty juz w 1993 r. 
Wyliczono zwia,zane z tym koszty, Jakie po
nioslaby gmina (E.Biegun, E.Stanczyszyn, 
Skarbnik Gminy). Radny Zielinski zapropo
nowal .. pompowanle· w oswiatfil pienifildzy 
przez finansowanie zajfil6 pozalekcyjnych, 
umoiliwienie dodatkowego zatrudnienia 
nauczycielom, lecz rezygnacjfil z przejfilcla 
oswiaty w 1993 r. Odmienne zdanie przed
slawili: H.Krawczyszyn, M.Zagula, podkre
slaj<\c, Ii oswiat~ naleiy traktowa6 wielowy
mlarowo, maj<\c na uwadze przyszlos6 gmi
ny a nie tylko stron~ finansow<\ i wydatk6w 
z tym faktem zwia,zanych. Wniosek radnego 
Woiniaka 0 zamkni~cie dyskusji zakonczyl 
tfil burzliw<\ debat~. 

Uchwalono poprawk~ do uchwa/y pod
j~tej w czerwcu br. Omawiaj<\c wydatki wy
kraczaj<\ee poza statutow<\ dzialalnosc gmi
ny dokonano szereg zmian w planowanych 
na 1992 r. wydatkach. I tak skreslono dota
cj~ dla ZOZ -u Glog6w, zrezygnowano z za
kupu karetki pogotowia, przeznaczono fun
dusze na zakup bulli do cieklego azotu dla 
Wydzialu Reumatologii w Lubinie, nie za
twierdzono dotacji dla szpitala w Lubinie. 

Pomlmo trwaj<\eej do godz. 1900 dysku
sji, nie wyczorpano wszystkich zaplanowa
nych punkt6w porz<\dku obrad I w zwi<\zku 
z tym przenlesiono debat~ na czwartek. 

Anna Chmielecka-Budzan 

SPROSTOWANIE 
W artykule Poswlfilconym XX-Ieciu 

Szkoly Podstawowej nr 2 wkradl si~ blC\d w 
pisownl nazwiska absolwenta, kt6ry zostiil 
ksi~dzem. Nazwisko powinno brzmie6 Zbig
niew Pacyniak. 

Redakcja przeprasza za pomylk~. 

Redakcla 



ZarzC\d Gminy Polkowice 
og.asza 

publiezny przetarg ustny na sprzedaz 10 lokali mieszkalnyeh znajduje,eyeh sl~ w domu 
polozonym w Polkowicaeh przy ul. 11-go Lutego nr 40 na dzialce oznaezonej numerem 
geodezyjnym 1035/5. 

Sprzedai: lokali nastl\Pi z rownoezesne, sprzedaie. ulamkowej ez~sci przynaleznego 
gruntu. 

Dla opisanej nleruchomosei Se.d Rejonowy w Lubinie prowadzi ksi~g~ wieezyste. nr 
20234. 

Wykaz lokali 

nr mieszkania lokalizaeja pow. ui. udzial % cena wywolaw-
typ mieszkania (m2) wgruneie eza (zl) 

parter 
1 M-4 64,44 0,0927 234700000 
2 M-5 74,87 0,1078 272700000 

I pi~tro 
3 M-4 64,44 0,0927 234700000 
4 M-5 74,87 0,1078 272700000 

II pi~tro 
5 M-4 64,44 0,0927 234700000 
6 M-5 74,87 0,1078 272700000 

III pi~tro 
7 M-4 64,44 0,0927 234700000 
8 M-5 74,87 0,1078 212700000 

IV pi~tro 
9 M-4 64,44 0,0927 234700000 
10 M-5 73,83 0.1053 268900000 

Przetarg odbli'dzie si~ w dniu 6 styeznia 1993 r. 0 godz. 1000 w sail konfereneyjnej 
Urzli'du Gminy Polkowice przy ul.Legniekiej 15. 

W przetargu moge. uezestniezyc osoby fizyezne stale zamieszkuje.ce na terenie gminy 
Polkowice, jezeli wplaC<\ do kasy Urz~du wadium w wysokosci 10% ceny wywolawezej. 
Termin wplacenia wadium uplywa w dniu 5 styeznia 1993 r. 

Wplaeone wadium zostanie: 
• zaliezone na poezet ceny nabycia, jezeli osoba wplacaje.ca wadium wygra przetarg 
• zwrocone, jeieli osoba wplacaje.ca wadium nie wygra przetargu. 

Cen~ nabyeia rowne. cenie osie.gni~tej w przetargu pomnlejszon<\ 0 wplaeone wadium 
wplaca si~ na konto 939209-198-133 Bank Sp6Idzielezy Polkowice najpMniej w dniu 
zawareia umowy. 

Organizatorzy zastrzegaj<\ sobie prawo uniewainienia przetargu w przypadku, gdyby 
wszystkie mieszkania zosta/y sprzedane. 

Uchylenie si~ uczestnika, ktory wygrat przetarg od zawarcia umowy nolarialnej w 
ustalonym terminie, spowoduje przepadek wpfaconego wadium. 

17-18/1992 

, Poza prawem J 
-. 01.12.1992 r. komisariat Policji w Po!kowi

cach zostaJ powiadomlony 0 tyro, Ze z po
mleszczenia wozkowru w budynku przy uti
ey II-go Lutego skradziono komplet 08-

rz~dzi slusarskich ogolnej wartosci 850 
tys.z1. 

-. 03.12.1992r. 0 ogodzinie 2.30 stui.by dyzur
ne Komisariatu Polieji w Polkowicach 
otrzymaly informacj~ od mieszkaflc6w mla
sta 0 tyro, Ze nieznani sprawcy dokonujlJ 
wlamania do sldepu "Diora" przy uliey 
Wolodyjowskiego. W wyniku podj~tyeh 

natychmiast ezynnoSci przez patrol zmo
IOryzowany, wolano odzyska6 mienie skra
dzionc ze sklepu. Ponadto podczas penelIa
eji terenu w pobtizu miejsca zdarzenia 
ujawruono zaparkowany samochOd, ktO
tyro sprawcy postugiwali si~ w celu dokona
nia wlamania. 

-. 03.12.1992 r. dwOdea warty ZG "Polkowi
ce" powiadomil 0 wlamaniu do magazynku 
podr~znego na tcrenie zakladu. Przeprowa
dzone na miejscu czynnoSci pozwoJily na 
ustalenie, Ze z pomieszc7..enia lego sprawca 
dokonal kradzieiy szlifierki qlowej marki 
.. Bosh" wartoSci okafo 3 min zl. 

-. 04.12.1992 r. Komlsariat Policji w Polkowi
each zostaJ powiadomiony 0 wlamaniu do 
magazynu patiw Zakladu Rolnego w Kazi
mierzowie i kradzieiy 180 litrow oleju Da-
~owego wartoSci 1 min 80 tys.z1. 

-. 05.12.1992 r. 0 godzinic 1.00 czt.erech m~i
czyzn dokonalo napadu na wraeaj~cego do 
domu rnieszkarica ulicy Kmicica. W wyniku 
pobicia poszkodowany dozna! urazu glowy 
a ponadto skradziono mu kurt~ ze skory 
wartoSci 2 min 500 tys.z1, zegarek wartoSci 
180 tys.zl oraz pieni~dze w kwocic 50 tys.z1. 

-. 05.12.1992 r. D/n sprawcy dwybili szy~ 
okicnnll w rnieszkaniu przy ulicy Kmiciea. 
Wart0S6 wybitej szyby wynosi 400 tys.z1. 

-. 05.12.1992r. Komisariat zostaJ powiado 
miony 0 wlamaniu do sklepu spoiywczego 
w rniejscowoSci Sobin. W wyniku wlarnania 
sprawcy dokonali kradziezy art. spoiyw 
czych i przemyslowych ogolnej wartoSc' 
okolo 20 min z1. 

-. 06.12.1992 r. miaJo miejsce wlamanie do 
altany na lereniedzialek.,Micdzianka" i kra
dziez 15 kur,30szt.jaj kunych,5 kanislrow t 

14 grudnia Rada Miejska przekazala samo
chod dostawczy Zwie.zkowi Sybirak6w na Bialo-
rusl - Oddzial Bractaw. 

Samoeh6d przygotowany do wyjazdu za 
wschodni<\ granle~ wraz z innymi darami trafi do 
Zwie.zku w odpowiednim momencie jako pre
zent swi<\teezny, podkreslaj<\e tym faktem wi~z 
jaka IC\czy Polak6w z Bialorusinami. 

Naleiy tu Jeszeze dodac, ze ca/ym przedsi~
wzi~ciem zaj~a si~ Komisja Oswiaty i Wycho
wania Rady Miejskiej zgodniez podj~tc\ wczes
niej uchwalC\ 0 przyznaniu srodk6w na zakup 
samochodu. 

JeSzyk 
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na benzyn~ i inne przedmioly. Lljczna suma 
strat w wyniku wlamania wynosi okolo 1 
mln 500 tys.zl. 

• 06.12.1992 r. komisariat zostal powiado
miony 0 wybici u szyby wystawowej w skle
pie przy ulicy Glogowskiej 0 wymiarach 
120/145 cm. Wartosc wybitej szyby wynosi 
2 mIn 500 lyS.zl. 

• 07.12.1992 r. 0 godzinie 2.10 mialo miejsce 
wlamanie do sklepu spoiywczego przy ulicy 
Skalnikow. Trzech sprawcow tcgo wlama
nia na g01'llcym uczynku zatrzymali miesz
kadcy miasta.Okazall si~ nimi wychowan
kowie osrodka szkolno - wychowawczego 
przebywajljcy na ucieczce. W wyniku pod
j~tych czynno~.i zdolano ustallc pozosta
lych sprawc6w, a ponadto udowodniono 
tej grupic kilkan~ie innych wlaman na 
terenie naszego miasta. 

• 07.12.1992 r. z parkingu przy ulicy Hubala 
skradziono samochOd osobowy marki " Vol
kswagen Golf" wartoSci 61 mIn zl. 

• 07.12.1992 r. n/n sprawca dokonal wybicia 
szyby w kwiaciarni przy ulicy Glogowskiej 
wart~i I min zl. 

• 08.12.1992 r. komisariat zostal powiado
miony 0 wlarnaniu do porn.ieszczen biuro
wych PGR Tamowek i kradziezy kasety me
talowej z zawarto~ilj ksiljZeczki czekowej i 
pieni¢zy w kwocie 10 mln 698 tys.800 zl. 

• 08.12.1992 r. mialo miejsce wlarnanie do 

NIE MA OCALENIA DLA ZIEMI 
bez zmiany naszej swiadomosci! 

• Musimy zaez~c od neezy najwainiejszej: ad oczyszezenia umyslu, ktory jest ska1:ony 
I za5mieeony, zaehlanny / nieezuly. Uezynmy go umyslem zdrowym, wsp6lczuj~eym i 
pelnym troski 0 otaezaja,ey nas swiat. Tylko wtedy b~dziemy mog/i mie6 nadziaj~, ia Ziemia 
wok61 nas ponownie zakwitnie i Sionee zaswita nad tye/em katdago z nas·. 

12 grudnia w OK .Impresja· odbylo silil spotkanie z ekologiem i astrologiem Andrzejem 
Urbansklm pt.: .Sztuka cieszenia si~ zyciem". Niestety nle wywolalo one wi~kszego 
zainteresowania mleszkancOw naszego miasta, a przeciez sprawy ekologii powinny miee 
zwlaszcza dla nas bardzo duze znaczenie. Ekologia na ca/ym swiecie zatacza coraz 
szersze kr~gi, coraz wifilcej ludzi widzi zgubne wp/ywy cywilizacji, ale zeby to zrozumiec 
musimy zaczC\c przyjainie odnosic si~ do natury, do innych form zycia, do wlasnego ciala 
i umyslu, a przede wszystkim wiedziec, dlaczego to robimy. 

W niekt6rych listach publikowanych na lamach "Gazety Poikowickiej" powracal t~mat 
ekologii i ochrony srodowiska. I dlatego spr6bujemy rozszerzyc ten temat oreaz sprowoko
wac innych do zainteresowania sl~ nlm. 

Z pomoCC'\ OK .Impresja' chcemy zaproponowac spotkanla z ekologami i makrobiotyka
mi oraz innymi ludzmi zwiC\Zanymi z ekologiC\. Chcemy przekazac informacje zwiC\zane z 
zywieniem makrobiotycznym (zdrowC\ zywnosciC'\) wraz z pokazem artykul6w makrobioty
cznych oraz degustacjC\ potraw, zaprosic do wsp61nego stosowania yogi, do nauki oddy
chania zwiC\Zanego z gromadzeniem wewn~trznej energii Itp. 

ZapraszajC\c do wsp6/pracy mieszkanc6w gmlny wraz ze srodowiskiem wiejskim, gdzie 
r6wniez jest wiele do zrobienia, chcialabym zacytowac mysl Sydne'a .1. Harrisa: 

,Prawdzlwym niebezpieczenstwem nie jest to, ze komputery zacznC\ myslec jak ludzie, 
ale ze ludzie zacznC\ myslec jak komputery· 

Alicia Konczak 

piwnicy przy uliey Lipowej, w wyniku klo- .. ________________________________ _ 

rcgo sprawca dokonal kradziei:y szlifierki 
kl)towej marki "Hitachi", gwintownicy 1/2, 
wodomierza do wody cieplej oraz pi¢ za
worOw kulowych. Ogo1na wartosc skradzio
nych przedmiotow wynosi 2 mIn 160 ty .zl. 

• 09.12.1992 c, z szalki ubraniowej na tere
nie ZG "Rudna" dokonano kradziezy pieni~ 
dzy w kwocie 4 mIn 500 lyS.zl. 

• 10.12.1992 r. dyspozylor Miejskiego Pogo
towia Ratunkowcgo powiadomil Korn.isa
riat 0 fakcie potrljcen.ia picszego na skrzy:io
waniu ulic 3-go Maja i Skalnikow przez 
samocho'd osobowy marki "Fiat 126P~. 

Podzi~kowania: 
Chcialbym w irnieniu wlasnym oraz calej 

zalogi podzi~kowac spoleczenslwu groiny Pol
kowicc, radnym oraz wladzom gminy za prze
kazanie nowcj siedziby Komisariatu Policji w 
Polkowicach. 

Komendant Komisariatu Pollcjl 
w Polkowlcach 

podkom.Marlusz RogowskJ 

*** 

dowi Gawrzolom za pomoc w postaci srodka 
Lransportu podczas zorganizowanych 0 tatnio 
dwoch wyjazdow rekreacyjnych dla naszych 
pracownikow i ich rodzin. 

*** 
Z Rabki na adres Urz{!du GmirlY pnyszla 

kartka 0 nL1St{!pujqcej tresci: 
Rabka 4-30 XI 92 r. 
Secdeczne podzi~kowania za umoZliwierue 

leczenia i wspanialego wypoczynku w Rabce 
wraz z serdecznymi pozdrowieruaroi skladajlJ 
wdzi~czne dzieci z Polkowic. 

Komisariat Policji w Polkowicach sklada 
Osoblj poszkodowanlJ w wyniku (ego POlrlj- sercieczne podzi~kowania Henrykowi i Ryszar-cerna byla kobieta , laora doznala wstrzlJSU .. ________________________________ _ 

mozgu i ogoJnych potluczeJi ciala. Zostala 
przewicziona do szpitala. 

Z okazji zhlizajq,cych si~ 
Swiq,t Bozego Narodzenia 
oraz Nowego Roku skladam 
najserdeczniejsze zyczenia 
wszelkiej pomyslnosci 
wszystkim Mieszkancom 
Miasta i Gminy Polkowice. 

Komendant Komlsarlatu Policll 
w Polkowlcach 

podkom.Marlusz Rogowski 

6 

Z okazji 30 -lecia ma/zeristwa Paristwa Kazimiery j Bole
slawa Bogdariskich duzo szcz~scia, zdrowia i pogody duclza 
zyczy 

c6rka Matgorzata z dziecmi 



17/l992 

ROK w GMINIE 
W dyskusji udzial wzifli: Jan Bytniewski - przewod1liczqcy Komisji Rozwoju Wsi i Rolnictwa, Jerzy Dominiak - radny i czlonek 
Zarzqdu Miasta, Przemyslaw Walczak - burmistrz gminy, Miroslaw Zagula - przewodniczqcy Rady Miejskiej, Waldemar Gaja
szek - redaktor naczelny " Gazety Polkowickiej" 

W. Gajaszek: - lak oceniacie Panowie 
miniony rok w kategoriach sukccs6w i pora
Zek? 

M. Zagula: -la jestem najbardziej zwhl
zany i to uwaiam za sukces - nie sw6j, lecz 
nas w og61e - ze szkolll, b6rll zacz~lismy 
budowac i b6ra nabiera coraz szybciej jakie
goS ksztaltu. To, ie powstaje w takiej postaci 
i ie takie tendencje rozwojowe funkcjonujll, 
jakie sobie wydyskutowaliSmy na komisjach, 
uwai.am za poczlltek bardzo dobrej drogi i za 
poczlltek sukcesu. 

P. Walczak: - Najwiykszy sukces? 
Chyba to, ie wiykszoSc spraw, kt6re sobie 
zaplanowalismy na ten rok udalo nam siy 
zrealizowac. Poraikq natorniast moie bye to, 
ie pomimo doswiadczen, kt6re udato nam siy 
zebrac w 1991 toku, jeszcze nie za wsze panu
jemy nadcaloscill spraw,kt6re uruchamiarny. 
Mam na mysli organizacjy pracy. 

J. Bytniewski: - W rolnictwie trudno m6-
wie 0 sukcesie, bo - szczeg6lnie w swietle 
przernian ostatnich lal - sytuacja jest bardzo 
ciyika i 10 rzutuje r6wniei na kondycjy rol
nictwa w grn.in.ie. Mysly jednak, ie do' c du
zym dorobkiem oSlatniego roku bylo zakon
czenie cyklu wodocillgowania wsi. W tym 
roku byla duia susza i wodocillgi rnialy szcze
golne znaczenie w ulzeniu spoleczenstwu 
wiejskiemu. Mamy takie pewien niedosyt. 
Mysly 0 drogach, kt6re SlI tematem niedOSla
leeznie zrealizowanym. Mam nadziejy, ie 
przyszly rok pozwoli wiele zrobi(: w tej spra
wie. 

Cillgle odczuwamy roinicy rni~zy iy
ciem na wsi i w mieScie. Mysly jedrtak, ie 

wieS, ktora rna siy urbanizowae, zmniejszy 
len dyslans. MoZe to telefony, 0 klore r6wniez 
Kornisja Rolnictwa walczyla, ~lI zwiastu
nem tej daJszej niez~dnej urbanizacji wsi. 

J. Dominiak: - Mnie siy wydaje, ie w 
skali roku trudno m6wi(: 0 sukcesach i porai
kach. leieli chodzi 0 iycie spolecznosci 
grninnej dopiero okres czteroletni moze bye 
w pclni reprezentatywny. DIatego w tyro roku 
nie widzialbym iadnych szczeg6lnych sukce
s6w czy poraiek. Natomiast Slldzy, ie trzeba 
z tego i poprzedniego roku wycillglllle pewne 
wnioski, k:t6re spowodowalyby, ieby nasz 
budZet byJ wydalkowany w wiykszej cZySci 
niz dotychczas na inwestycje nii na konsum
pcjy. 

W. Gajaszck: - Rozpoczynaji\c sprawo
wanie wladzy 2,5 roku temu, sLar\owaliScie 
Panowie w innej sytuaeji ekonornicznej -
Kombinat byl bogaty, a gmina biedna. Teraz 
Ie proporcje uJegty zmianie. Nie popelniy bly-
du, jezeli powiem, ze ponad 80% dochod6w 
to pienilldze pochodzllce z Kombinatu. Moz
na wiyc powiedziee, ze to dzi~ki Kombinalo
wi gmina stala siy bogatsza. 

P. Walczak: - Ja bym powiedzial, ie to 
nie tyle dziyki Kombinatowi, co dziyki unor
mowaniom prawnym, kt6re pozwolily nam 
czerpac korzysei z tego, ie ten Kombinatjesl. 
On tulaj isrnieje jui trochy dJuiej nii dwa lata, 
a rnimo to wczeSniej te korzysci na to rniasto 
zbyt obficie nie spadaly. le~li chodzi 0 ukla
danie stosunk6w mi~zy g.minll a Kombina
tem. to one majll podstawowe znaczenie dJa 
losu naszej spoJecZlloSci. W catym tutejszym 
regionie gl6wne role grajll 3 zasadnicze pod-
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mioty, a rnianowieie: samoTZl\dy terytorialne, 
czyli rniasta i grniny jako narodzone 2,5 roleu 
temu samodzielne instytucje, coraz silniejszc 
i pryiniejsze; administracjapanstwowa repre
zentowana gl6wnie przez wojewody, ale nie 
tylko oraz administracja gospodarcza zwillza
na z Kombinatem. SII to Ie sily, kt6re ksztal
lUjq terazniejszoSc tego regionu i od kt6rych 
zalezy jego przyszloSc. 

Wsp6lpraca rniydzy nimi jest niezhydna, 
ieby - Lak to sobie nazywamy - tworzyc aJter
natyw~ dJa przemy lu miedziowego. Aby do
prowadzi(: do sytuacji, w kt6rej nasz region 
bez rniedzi tei hydzie dalej funkconowal. Ze
by nie slalo siy tak, jak dzieje siy dzisiaj w 
Mielcu ezy w WaJbrzychu. Ta wsp6Jpraca 
jednak - powiedzmy to sobie szczerze - nie 
jest taka, jak bye powinna. Ona jest IUlaj, na 
dole. W prosly spos6b rozwija siy rni~dzy 
kopalniarni a gminll. lest zauwa:ialna w rni
kroskali, ale nie rna efeklow - roam wrazenie 
- w skali regionu. A czas ucieka. 

M. Zagula: - To 0 czym m6wi burrnistrz, 
to obraz widziany z jednej strony - z g6ry. 
KtoS patrzJ}c z centrali poslrzega to w len 
sp0s6b. Sprobujmy popatrzec na to z dolu. 
Nie spos6b wtedy nie odnalefc wiyzi lllCZll
cy!:h Kombinat z gminll. Mieszkrulcy Polko
wic to Sll takie pracownicy Kombinatu. Jest 
to grupa bardzo zr6inicowana i nie zorgani
zowana, aJe to ona wlaSnie czyni Iy bezpo
srednill wiyz grniny i Kombinatu. Tutaj mogll 
siy ujawnic, CZyslO rue uswiadarniane, sprze
cznoSci. Z jedncj strony g6rn.ik musi fedro
wac, bo to jest jego praca, z drugiej strony 
jego rodzina moZe bye naraiona na niebezpie
czenstwo wynikajllce z fedrowania. To slj 
sprzecznoSci - a wlaSciwie lepiej by je nazwae 
wzajemnyrni zaleinoSciarni - kt6re pojawily 
Sly naturalnie, a my musimy szukac podobnie 
naturaJnych sposob6w na ich lagodzenie. Nie 
moZe to bye walka z Kombinatem, bo bylaby 
ona rownowaina z podcinaniem bytu ludzi tu 
rnieszkajqcych. Nie naleiy zatem szukac 
sprzecznoSci a zgodnoSci. 

W. Gajaszek: - lnteresujljca moze bye 
opinia pana Domini aka. Jest Pan radnym, a 
r6wnoczesnie dyrektorem ekonomicznym 
kopalni. lak sprawy wzajemnych zwillzk6w 
rniydzy zakladarni g6miczymi a gminll post
rzega kierowniclwo kopalni? 

J. Dominiak: - W tej sprawie, takjak w 
iyciu, trzeba szuka(: dobrych stron, rzeezy, 
kt6re lllczll, i wykorzystywac to, co jest inte
resem dla obu stron. Dzialania, kt6re my po
dejmujemy, zrnierzajll do tego, aby pozytyw
ne zwillZki wzbogacac, a r6inic nie wykorzy
stywac do antagonizowania. 

W. Gajaszek: - Pan Zagula zasugerowal 
swojlj wypowiedzill kolejny temat. Dzialal-
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nose naszego pnemystu 10 wiele niebezpie
czeilstw, a przede wszystkim degradacja sro
dowiska naturalnego. Wszyscy 0 tym wiemy, 
ale podejrzewam. ie najmoeniej odczuwa to 
wieS. 

J. Bytniewski: - To prawda. Degradacja 
ziemi nastllpila w wyniku oddziaJywania 
szk6d gorniczych i re sprawy wieS doslnega 
w ciemnych barwach. MySmy poczynili pew
ne kroki. To z inicjalywy Komisji Rolniclwa 
odbyla sit; wyjazdowa sesja Rady Miejskiej w 
Tam6wku lei<Jcym w rejonie oddzialywania 
zbiomika Zelazny Most. To spotkanie wy
raZnie ujawnilo te wszystkie boillce wieS py
lama i wlltpliwosci. 

Slaramy si~ przeciwdzialae deslrukcyj
nej dzialalnosci przemyslu. W minionym ro
ku zwapnowalismy pola, co zapobiegnie 
skutkom zanieczyszezenia srodowiska. Dyre
kcje za.k1adow rue unikajll wsp6lpracy z nami 
w zakresie oehrony. Zrobiono jui pierwsze 
kroki i myslt;, ie to wsp6\ne dzialarue przy
niesie w przyszlosci wyrnieme efekty. Cho
ciai. dzisiaj jeszcze one ruc Sll widoezne. W 
tym roku susza nalozyla si~ na obnii.enie w6d 
gruntowyeh. Ludzie nanekali na zaldady, ale 
w kaidej rodzirue ktDS pracuje w przemysle. 
Na wsi tei sli te wsp6lzaleinosci, 0 ktorych 
przed ehwill) byla mowa. 

P. Walczak: - Problem ekologii uzuPel
nilbym 0 jeszcze jednll rzecz. To, 0 czym ~dlY 
mowil, to jesl z pewnoScill dzialanie dtugofa
lowe. Chodzi mianowicie 0 ksztaltowanie 
mJodego czlowieka, kt6remu jui jako male
mu sZlubakowi powiemy, co to jest ekologia. 
Pewnych rzeezy musimy uczye od dziecka. 
Swiadomoscill ekologicznll jest potrzeba zga
szenia swiatla, wtedy gdy jest one niepotrzeb
ne; potrzeba wrzucerua bUleiki do tego a rue 
innego ku bla na 5mieci; uSwiadamianie sobie, 
ie nie moina olworzye wody w kranie i 20-

stawic na kilka godzin ... Jei.eli my nauczymy 
dziecko, i e 10 jest ekologia i i.e w ten spos6b 
ono same wplywa na to , co si~ dzieje z jego 
srodowiskiem. 10 jako dorosty nigdy nie 
olworzy w noey kominowego mtra w hucie. 

J. Dominiak: - Mysmy slworzyli warun
ki do lego, i.eby w ten spos6b myslee i dzialae. 
Segregacja Smieci to jest wlasnie taki krok. 

W. Gajaszck: - I ten krok wydaje si~ 
udany. W nicktorych krajachEuropy Zachod
niej nie udalo si~ nauczye ludzi segregacji 
smieci Da poziomie gospodarstwa-domowe
go, a to co widae u nas, napawa optymizmem. 

J. Dominiak: - Tak. Ale to nie wszystko. 
To, ze mysmy powiesili w tym roku ponad 
150 budek l~gowych dIa ptakow, moze dIa 
postronnego obserwatora nie rna znaczenia, 
ale z punktu widzeDia ekologiijakieS znacze
nie mao Ma to tei skutek wychowawczy. 

P. Walczak: - Ekologia to Ie sadzone 
drzewa. Ekologia 10 zamiatane codziennie 
ulice, bo pyl gromadzi oI6w ... Ekologia 10 

tam jedna czy druga fontanna w micScie, 
kt6ra tworzy specyficzny mikroklimat. To sll 
drobiazgi, kl6re jednak dajll duzy efekt. 

M. Zagula: - Panowie m6wili 0 edukacji 
ekologicznej. Ja mam duiy konlakl z rnlo
dziezll i mog~ sl wierdzie, ze swiadomose eko
logiczna jesl wsrOd mlodzieZy wyrawa. Majll 
dobrCj wol~. ChclI. Natomiast istnieje ogrom
na droga dzie1llca dobrll wol~ od nawyku. T~ 
drog~ mu Zll przejse i bye moi.e oni ~Il tym 
pokoleniem, kt6re swoje dzieci wyposaiy w 
odpowiednie nawyki. W szkolach SIJ prowa
dzone badania, kt6re wskazujCj, ze co naj
mniej 80% mJodziezy polrafi zdeflDiowac 
ekologi~ i wyraia ch9C walki 0 czystose 5ro
dowiska naturalnego. Nie wiedzll, jak to ro
bie ... 

P. Walczak: - Dlatego do program6w 
szkolnych Ineba wprowadzie te infonnacje 
bien pry znic, a nie kllPiei w wannie, zmywaj 
naczynia w zakorkowanym z1ewie w rualej 
ilosci wody i srodka chemicznego, Die do
brudZ koszuli lak, ie trzeba jCj ~e prae tny 
razy. 
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M . ZaguJa: - Wiasnie, my zostaliSmY 
przyzwyczajeni do gigantomanii, a Die do
strzegamy tych najprostszych sposobOw. 

P. Walczak: - Mysl~, ze ~zie moina 
bye pewnym, ze odnieSlismy skulek, gdy lu
dzie przestanCj sadzie warzywa w ogr6dkach 
dzialkowych przy drodze nr 3 pod "Rudnll 
Zachodnill". To b¢zie oznaczae, ze zrozu
mieli, co 10 jest ekologia. 

J. Bytnicwski: - No wlaSnie. Mille prze
raia na przyldad sad wisniowy na wysokosci 
wiaduktu, gdy jedzie si9 do Glogowa. Trzeba 
ludzi przekonac, ze we wszystkich owoeach, 
we wszystkich warzywach, kt6re prq tej dro
dze si9 hoduje,jest oI6w. 

J. Dominiak: - Powinnismy dbae bar
dziej 0 tt; naszll biosfer~. I Die my51~ nawet 0 

Dowych drzewkach, kt6re zasadziliSmy. Cho
dzi mi 0 parki na tereDie grniny, kt6re w rainy 
spos6b zo taly zaruedbane. To sll CZ9sto 
wspaniale, unikalowe drzewoslany, kt6re po
winnismy uratowae. Jui w tym zakresie cos 
zostalo zrobione. 

W. Gajaszck: - MysllY, ze czas, jaki po
swi~cilismy w tej dyskusji na ekologi9 swiad
czy, ze macie Panowie swiadomos(; wagi pro
blemu. 

Chcialbym teraz zmienie temat naszej 
rozmowy. We wczeSruejszych deklaracjach, 
w "Zalozeniach polilyki spoleczno-politycz
nej grniny Polkowice" byla mowa 0 promo
waniu prywatnej przedsi~biorczosci. Takjak 
w calym kraju dobrze 10 zafunkcjonowaio w 
handlu, natomiasl znacznie gorzej w innych 
dziedzinach. 

P. Walczak: - To jest zagadnieDie, kt6re 
trudno b¢zie ud2wignlle samej grninie. Prze
de wszystkim potnebny jest bank, ktory wie, 
co to jest bankowoSc, rozumie swojll rol~ i 
funkcjonuje w odpowiedni spos6b. Potrzebny 
jesl kredYI, kt6ry jest do przyj~cia przez ta
kich drobnych inwestoraw. Poza tym mamy 
recesj9. Nie jeslto moment dobry do urucho
micnia drobniejszych czy grubszych przed
si~wzi¢ gosp<><lli.rczych. Jedyne co moiemy 
leraz zrobie, 10 przygotowywac si~ do mo
menlu, w klorym skoIiczy siy recesja i rozpo
cznie ozywienie gospodarcze. PowinniSmy 
bye lepiej do tego przygolowani od slrony 
organizacyjnej i pod wzgl~em infrastruktu
ry. 

J. Dominiak: - RolCl grniny Die jest Iwo
rzenie lanowisk pracy, lecz lWorzenie wa
runkow i syslemu, kl6ry by pozwalal na roz
woj przedsiybiorczo ' ci. Tu za duio nie mamy 
sobie do wyrzucenia. To co na dzien dziesiej
szy mogli ' my zrobic, 10 zrobiIismy. Prze-
trzcnny plan zagospodarowania mia ta i 

gminy jest na ukonczeniu. A to jest podwalina 
pod wszeIkiego rodzaju inweslowanie. Jui w 
przy zlym roku b¢ziemy gOlowi na przyj~
cie inwestor6w i oni u nas nie napotkajll na 
przeszkody formalno-prawnc. 

P. Walczak: - JakimS wyr6i.nieruem dIa 
nas moie bye zaproszenic przez wicemini tra 



Pracy i Opieki Spolecznej na spotkanie doty
cZljce restrukturyzacji i walki z bezrobociem. 

M. Zagula: - Do inwestowarua potrzeb
ny jest kapiLal, k:t6ry z nieba nie spada. Mo
iemy go jednak scillgnllc poprzez likwidacj~ 
barier fonnalno-prawnych. 0 tym m6wil pan 
Dominiak. Mozemy takie utworzyc tlltaj ka
dr~, kt6ra juz na starcie b¢zie lepsza od in
nych. Kad~ mlodych ludzi, ktorzy ~dll po
lrafili znaleic si~ w gospodarce rynkowej i 
wykazac si~ umiej~tnosciami przydatnymi 
dIa inwestorow z zewnlltrz. 

Nie jesteSmy jedynym kra jem, kt6ry prze
chodzil takie problemy. Moiemy skorzystac 
z doSwiadczen innych panstw, np. Anglii. lch 
kilkudziesi~ioletnie doSwiadczenia kumulu
jll si~ w kiJku zagadnieniach. Mnie najbar
dziej ~dzie interesowac,jak zmniejszac bez
robocie wsr6d ludzi rolodych. Jest bowiem 
chyba najwi~kszym niebezpieczeristwem,je
ieli absolwenci szkol srednich nie znajdll pra
cy oraz moiliwosci dalszej nauki. Nie mamy 
czasu na wlasne eksperymenty. korzy tajmy 
wiyc z obcych wzorc6w. Szukajmy konta
kt6w z zewnl}trz. Takie pr6by sl} czynione. 
Mysly, ie w cil}gu roku przetransponujemy 
pcwne programy na nasz grunt. 

P. Walczak: - Powiedzmy konkretnie. 
Chodzi 0 wsp6tprac~ z miastem Oldham w 
Wielkiej Brytanii. Miastem do niedawna bar
dzo podobnym w strukturze gospodarczej do 
Polkowic. Miasto to przeiylo w !atach 80-
tych szok zwil}zany z programem Teachcro
wskim zamykania gigantyczoych zaklad6w 
przemyslowych. I oni sobie z tym poradzili. 
Miydzy innym wdroiyli swietny system 
ksztalcenia zawodowego, w kt6rym w cil}gu 
roku do p61tora moina zdobyc bardzo wyso
kie kwaliftkacje w danej dzied:z.inie. System 
oparty jest na scislej wsp6tpracy prywatnych 
przedsi~biorstw z administracjlJ pailstwowq 
a!bo gminnl}. 

J. Bytniewski: - W rolnictwie takit: spa
tykamy siy z wieloma problemami w zak:resie 
prywatnego gospodarowania. CbcielibySmy 
utworzyc w przyszlym roku Fundacj~ RoInl}. 
JeieU jlJ uruchomimy, to uruchornimy row
niei t~ drobn!} przedsi~biorczosc. RusZIJ wte
dy suszarnie pasz, przetw6rnie mi~e. Jest 
wielu ludzi, kt6rzy chciliby i potrafili to zeo
bie, beak jest tylko pieni~dzy. 

P. Walczak: - Ja nie powied:z.ialbym, Ze 
brakjest pieniydzy. bo na beak pieniydzy gmi
na nie narzeka. To jest raczej beak kadr, ktore 
potrafllyby takIJ fundacj~ czy bank inwesty
cyjny UIWOr.lYc i poprowadzic. To jest sedno 
sprawy. Bo fundacj~zarejestrowac i uchwalic 
dotacj~ to moiDa w kaidej chwili. Tylko w tej 
fundacji muszll byc ludzie, ktorzy b¢lJ urnieli 
powiedziec. ie temu facetowi - z takim pomy
slem. takIJ gloWIl. taklJ ziemill - te pienilldze 
naleiy dac, bo ten pomysl wypali. Sklld takich 
fachowcow wzil}c? 

M. Zagula: - Wszedl Pan w tej chwili w 
dziedzin~, w ktorej mamy swoje wlasne, pol 
skie doswiadczenia sprzed 100 a moie 150 
lat. Doswiadczenia dotyczl}ce wsi. Pojawili 

siy tam ludzie. ktorzy polrafili dokonac wlas
ole tego. 0 czym mowimy. Ludzie 0 nazwi
skach wielkich. chociai moie powszechnle 
mniej znanych. To choeby ksi,!dz Wawrzy
niak, to choeby Maksymilian Jachowski. 10 

Dezydery Chlapowski - slJ to ludzie, ktorzy w 
XIX wicku dokonali wiclkich rzeczy. Rozpo
cZyli organizowarue na wsi bank6w sp6l
dziclczych, kt6re opieraly si~ na instytucjach 
kas gminnych. Inslytucjach no profit. a wi~c 
takich, k.t6re nie s,! nastawione na zysk i 
udzielajll bardzo nisko oprocentowanych kre
dytow. 

Jeielinic wyksztalcimy tutaj swoich kadr 
10kaInych, jeieJi nie sci,!gniemy ludzi z ioi
cjatyw'! spoza regionu, jezeli nie sci'lgnicmy 
ludzi, kt6rzy w tej chwili w roinych rnicj
scach Polski polrafili czegos dokonac. zosta
niemy w nieciekawej sytuacji. Bowicm miej
see nasre jest nieatrakcyjne. Nie moiemy za
oferowac lakich atrakcji jak miejscowoSci 
nadmorskie czy le4ce w gorach Iub nad je
ziorami. Jedyne. czym moiemy tych ludzi 
zainteresowac. to moiliwoScill sprawdzeola 
swoich pomysl6w i arnbicji. 

J. Dominiak: - Ja s,!dz~. ie ci fachowcy 
spowoduj'l, ie rolnictwo w naszej gminie zo
stanie przeorientowane. gl6wole ze wzgl~
d6w ekologicznych. Nie moiemy tutaj my
slec na prolYklad 0 rozwoju mleczarstwa. bo 
wiadomo. z czym 10 sir; willie. 

J. Bytniewski: - To przeorientowanie jut 
nast~puje. Jui coraz mniej mamy bydJa na 
terenie gminy. TUlcjsza mleczarnia jui nie
dtugo najprawdopodobniej nie b¢zie miala 
surowca. Oczywiscie. moina dowozic mlcko 
z rejonow bezpiecznych i lu je przerabiac. 
Jednak elirninaeja krow jui slaje si~ faktem. 
Zostaje hodowla trzody chlcwnej. Jej cykljest 
bardzo krotki i tu nie ma tyeh zagroien . 
Moina rozwijac hodowl~ drobiu. Moina 
uprawiac wszyslko pod szklem i pod foli,!. To 
slJ Ie nowe kierunki. 

W. Gajaszek: - I tak znowu wr6ciliSmy 
do problcm6w ekologiczoych. chociai wy
szlismy od zagadnien ekonornicznyclL Pozo-
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slarimy zatem w tym kr~gu lematyczoym i 
porozmawiajmy 0 Wrowju. Jui zorgaolzowa
no poro (akich spektakulamych akcji jak 
"zielone szkoly~. zakup karctek, pomoc dla 
okoliczoych szpitali. Pr6buje si~ slworzyc 
gtninnlJ slui~ zdrowia. Z jakimi dokonania
mi w tyro zakresic chcielibYScie koriczyc ka
dencj~? 

P. Walczak: - C6i. chcialoby si~, ieby 
przynajmnicj ta podslawowa opicka w gminie 
funkcjonowala w taki spos6b, ieby kaidy 
mial do niej cilJgly dOSlyp i aby ta pomoc byla 
skuleczna. Stuiba zdrowia wymaga grunlow
nej refonny. Jest to w tej chwili instYlucja 
malo efektywna. Nie moina powiedziec, ie 
malo sir; przeznacza srodkow fmansowych na 
sluz~ zdrowia, ale na pewno moina powie
dziee, ie nie zawsze SlJ one racjonalnie zago
sr.ocJarowywane. 

Reforma w sluibie zdrowia jest przedsiy-
wzi~ciem niezwyk.1e skomplikowanym. 0 

czym mog!) swiadezyc doswiadczenia EWG
owskie. Tam te liberaIne zasady pr6bowano 
wdroiyc i wlaSnie w stuibie zdrowia. w po
mocy spolecznej i ubezpieczeniach trafily 
one na najwi~kszy op6r. SwiadomoSc lego, ie 
prydrej czy p6zruej zostaniemy pacjentaroi 
sprawia, ie trudno nam ingerowac i wmawiac 
lelarzom, ie jesteSmY mlldrzejsi od nich. Bar
dzo lat wo pewne rzeczy powiedziec, trudniej 
je wdroiyc. Moina okl'eSlic pcwne slandardy. 
Ustalic, Ze jeden lekarz powillien przypadac 
na tylu i Iylu pacjenl6w. jeden spccjalista na 
tylu . Nast~pnie trzeba zaslanowicsiy.jak ten 
efekt osilJgn,!c jak najroniejszym kosztem. 

M. Zagula: - Tym takie powinni 7..aj,!C 
si~ fachowcy. Skonstruowaniem prawnych 
mechanizm6w dzialaj,!cych na styku pacjent
lekarz. Ja natomiast chcialbym, aby udaJo siy 
wprowadzic Ieczellie nic objaw6w a przy
czyn. Chcialbym, aby dOlychczasowe propo
rcje odwr6cono. Aby wj~ej srodk6w ftnan
sowych i energii poswi~ono na likwidowa
nie przyczyn. Na odpowiednie ksztalcenie 
zdrowotne. na profilaktyk~. Powinno znaleic 
siy wi~cej zaj~c wychowarua fizyczocgo w 
szkotach. Mlody czlowiek malo sprawny ft-
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zycznie jest bardziej podatny na urazy i cho
roby. Chcialbym, ieby co roku srodki na le
czcnie chorych mogly byc zmniejszane, a w 
zamian za to kierowane na likwidacj~ przy
czyn. 

P. Walczak: - Nie chodzi nam 0 podrue
sierue poziomu srniby zdrowia, a 0 podniesie
rue poziomu zdrowia wsroomieszkaIicow. To 
sl4 ruekoniecznie te same sprawy. KtoS kiedys 
powiedziai, ie w nakiadach na zdrowie tylko 
10% powinno bye przeznaczone na sluihQ 
zdrowia . Reszta powinna bye kierowana 
gdzie indziej - w oSwiat~, w proruaktyk~, w 
ekologi~ etc. Z tl4 swiadomoScilj przejrnujemy 
w tej ehwili podslawowlJ opiek~ zdrowotnlj 
jako zadanie zlecone przez wojewod~ tej grni
rue. Cheemy 10 robie sensownie. Nie rzucamy 
si9 glowlj w d61.jak niekt6rzy sugeruj'l. Za
czynamy mi~y innymi od edukacji. Maj'l 
powstac publiczne zaklady opieki zdrowotnej 
kierowane przez rady nadzorcze, a do tej pory 
nikt w naszym kraju nie uruchomil kurs6w dla 
czlonk6w tych rad. Zrobillimy to dopiero my. 
lako jedyna groina w Polsce. Niestety. zglo
silo si~ na ten !rurs jedynie 10 os6b z caiego 
wojewooztwa, w tym 8 z Polkowic. A infor
macja byla bardzo szeroka. To swiadczy 0 

jakimS ruepokojl)cym stanie swiadomosci. 

J. Dominiak: - lezeli m6wimy 0 ftnan
sach w sluibie zdrowia, to my od pocz'ltku 
kadeneji przetransferowalismy spory za
strzykfmansowy. Natomiast on byl wydalko
wany w spos6b rozproszony. W chwili. gdy 
srniba zdrowia bQdzie pod nasz'l kontrol'l, 
taki sam zastrzyk ftnansowy moie przynicSc 
wi9ksze efekty. 

W. Gajaszck: - lest rzeez'l wlaSciwie 
ruemoiliw'l, aby w ramach nawet tej obszer
ncj dyskusji zawrzee wszyslkie istorne spra
wy. Na pewno do wielu z nich "Gazeta" hQ
dzie powracae. Ale abysmy mogli d'lZyc ku 
zakonczeniu naszej rozmowy, rzucamjeszcze 
jedno baslo - pnorytety. 

J. Dominiak: - Dla mnie istniej'l trzy 
takie sprawy. Pierwsza to sfera ludzi najuboi
szych. PowinniSmY ich otoczyc opiek'!. To 
jest stra tegia na rok przyszly - Osrodek Pomo
cy Spolecznej zjego callj infastrukturlJ. IeieJi 
to uda nam si~ zrobie, to hQdzie to wielka 
sprawa. Druga to budownictwo mieszkanio
we. Ieieli to budownictwo, zwane kiedys ko
mercyjnym. a obecrue nazywane Polkowic
kim Program em Mieszkaniowym, uda narn 
si9 rozpoczljc w roku przyszlym i kontynuo
wac z sukcesem, to byloby to drugim waZkim 
elementam tej strategii. I trzecia sprawa to 
ci'lgle stwarzanie mechanizm6w pozwalaj'l
cych na inwestowanie w naszej groirue, a co 
za tyrn idzie, likwidowanie skutk6w bezrobo
cia. 

M. Zaguta: - Wszelkie programy, pomy
sly i idee, kt6re stawialiSroY, zalezlj od ludzi, 
kt6rzy hQdlj je realizowae, ale r6wniei od 
tycb, kt6rzy zdecydujl4 0 moiliwoSci ich re
alizacji. Dlatego tei bardzo ciesz~ si~, i:e radni 
tak silrue Slj zwi'lzani ze wszystkimi powsta
jljcymi pomyslami. 

W gminle powinna dokonad si9 restrukturyzacja rolnictwa 

W. Gajaszek: -No wlaSrue! Poruszyl Pan 
temat, kt6ry pozostawilem sobie na koniec. 
Temat zwiljzany z kulisami sprawowania 
wladzy. Reprezcntu jecic Panowie obie strony 
tego dualizmu wladzy gminnej - Rad~ Miej
sk'l i Zarz'ld Miasta, wlljdz~ uchwalodawczlj 
i wladz~ wykonawczlJ. Istniejlj w Polsce ob
szary, gdzie ta wsp6lpraca uk/ada- i~bardzo 
tie. U nas jeszcze do ... no, rue powiern iad
nych, ale do bardzo 0 trych konllikt6w rue 
doszlo. 

P. Walczak: - Mysly, ie to jest ci'lgle 
takie wzajemne docierarue siy. Ciljgle uczy
my si~ zarzljdzae tlj groin'l . Wszyscy zdoby
wamy doswiadczerue. Praktyka, kt6r'l two
rzymy, daje coraz lepsze efekty. lest to na 
pewno dalekie od doskonalosci, wiele naleiy 
poprawie, ale ... skoro potrafiJisrny lyle osiljg
n'le i w mi~dzy czasie rue bylo iadnych wi9-
kszych kalastrof oraz bl~d6w, to znaczy, ze 
rue jest najgorzej. Marn tylko taklj obawy, ze 
ci'lgle jeszcze wiele spraw zaleiy tutaj od 
pewnych ludzi, od lego, jak sprawnie oni fun
kcjonujlj, a za malo zaleiy od mechanizrn6w, 
kt6re chcemy tworzyc, a kt6re chyba nie do 
koIica jeszcze dzialajlj. Mam na mysli samo
czynne mechanizmy zarL'Idzajljce tlj groinlj. 
Niezaleiniekto b¢zie u wladzy, to instytucja 
rna trwae, rna sprawanie funkcjonowae ... 

W. Gaja zck: - AngJicy nazywajll to ro
ots of grasses. Urzydnicy maj'l bye nkorzerua
rni traw", co oznacza, ze bez wzgl~du na to, 
kto jest na powierzcbni wladzy, korzcnie fun
kcjonujll· 

P. Walczak: - Groina rna bye wlaSnie 
tak'! instytucjlj. 

J . Dominiak: - I pod tak'! instytucj~ ci'l
gle tworzymy podwaliny. OczywiScie, pod
czas pracy rue jest tale slodko i ole rnoina 
powiedziee, ze rue rna tare i zgrzytow. One 
muszlj bye, bo wszydzie tam, gdzie si~ pracu
je, mog,! powstae bl~dy j niedopatrzenia. 
Waine jest jednak to, czy one S'l celowe, czy 
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bezmysine, czy wyrukajlj z nawalu pracy. 

P. Walczak: - Nie rna u nas wi9kszych 
spor6w personalnych. Iezeli slj, to dotyczlj 
one problem6w i spraw reprezentowanych 
przez ludzi, a nie ludzi osobiscie. 

J. Bytnicwski: - Waine jest to, ze po
wstale konllikty Die wstrzymujlj dynamiki 
pracy. Iako radny i przewodniczljcy komisji 
muszy powiedziee, ze ole ze wszystkiego je
steSmY zadowoleru, ie mamy czasami prcten
sje do Zarzlldu. Ale to wszystko jest w sferze 
rozm6w i dogadywaIi siy, a rue posuniyc, 
kt6re moglyby bye destrukcyjne. 

J. Dominiak: - Mysly, ze wszystko siy 
sprowadza do rzeczowcj krytyki. Ia osobiscie 
brzydz~ siy krytykanctwem, kt6re jest czepia
ruem po to, ieby sly czepiac. Nalomiasl rze
czowa krytyka mozenas tyIko wzbogacae, bo 
ona Die utrudnia pracy, a wplywa tyIko na 
korygowarue dzialaIi tak, aby sz/y one w do
brym kierunku. 

M. Zagula: - W toku pracy - czy to rady, 
czy to kornisji - dochodzi do spiyc, do gtoSnej, 
burzJjwej dy kusji, czasami wrycz do walki, 
al~ - to mocno podkreslam - jest to walka Da 
argumenty, walka 0 sprawy. Nie tracimy do 
siebie sympatii. Nie ma obraZania si~, lak 
powszechnego w roinych grerniach. Jeste
smy tego swiadkami na codzieIi. U nas ludzie 
rzeczywiscie potrafilj oddzielic siebie od pro
blemu. Wszyscy wychodzimy z zaloierua, i:e 
moZliwe jest popelnianie blyd6w, ale wy
tkniycie blydu rue jest odbierane jaleo atale na 
osohQ. 

W. Gajaszck: - Milo te slowa styszee 
wlasrue teraz przed Bozym Narodzeruem. Zy
cz~ zatern Pan om szcz~Jjwych i radosnych 
Swill!. Dziykuj9 za rozmow~, majllc swiado
mose, ze z pewnosci'l nie wyczerpaliSmy 
wszystkich istotnych temat6w. 



I _ ... __ ~ 

- - -- - - -- - - -------------

W kategorii najladniejszej placowki 
handlowej na terenie gm;ny I. miejsce 

zdobyl sklep Adama Dudziaka 
z Jf/drzychowa 

111. miejsce - sklep 
Marii Kowalczyk 

w Zelaznym Moscie. 

II. miejsce - sklep GS 
w Komornikach prowadzony 

przez Helenf/ Fialkiewicz. 



mienia. W tyeh dniaeh powinnismy sprobo
wac odpowledziee sobie - co robie, abysmy 
byli lepsi, bardziej wyrozumiall dla innych, 
aby w konsekwencji innl traktowall nas le
piej. WciqZ przezywamy wzloty i upadki, 

Zyczenia z calego serca 

Czy zastanawlali si~ Paristwo 0 ezym 
myslimy, kai:de z nas, sluchajC\c pe/nych 
radosci kol~d, patrzC\c na rodzin~ skupionC\ 
przy wspolnym stole I na biaty oplatek z 
odelsni~tc\ na pamlC\tk~ scenll narodzln 
Chrystusa? Odpowiedz z Jednej strony Jest 
prosta, bo naleiy przeciei YVYfC\eznle od nas 
samych. Z druglej strony jednak dosc trud
na, poniewai natura ezlowieka nie jest do
skonala. 

Niewielu umie przezwyci~iac swoje sla
bosei, powstrzymae sl~ od wyrzlldzania 
krzywdy lub dokonania na innym ezlowieku 
zemsty. Zio dobrem zwyei~zaj. Te slowa 
powinnismy przyjC\c jak wlasne. Jesli tak sl~ 
stanie, blildziemy wowezas potrafili sobie 
wybaezae i przepraszae. Jedynym uspra
wledliwieniem naszych wewn~trznyeh bra
k6w jesl cillgia nieeh~e wychodzenia lu
dziom naprzeeiw. I to jest ta nasza nledo
skonalose. 

Swi~ta 90iego Narodzenia sll okaz)1:\ 
do sporzqdzenia wlasnego rachunku su-

~ 

Swi(}teczne 
wrozby 

Zyjemy w czasacb, w ktorych post~p tech
ruezny i wiedza rue wyparly na szc~ie niekt6-
ryeh przeslJdow, wroib i obyezjow. Gdy, na 
przyklad, czarny kot przebiegnie drog~, mno
stwo ludzi ma obawy, i.e przytrafi si~ im jakieS 
niszc~e. flu z nas lapiesi~ za guzikna widok 
kominiana? Najbardziej pcchowym dls wielu z 
nas jest trLYnasry dzien w miesillcu, a jui na 
pewno, j Ii wypadnie w Pilltek. Mirno, i.e rue 
kaidy zna pochOOzenie tyeb Przeslld6w, pneka
zuje je z pokolenia na pokolerue, b¢l!c przeko
nanym, i.e cos w tym jednak jesl. 

Boi.e Narodzerue jest swi~tem najbardziej 
czczonym w naszym lcraju, slljd tez zwyczaj, i.e 
w jego wigili~ wszyscy powinni bye dobrzy dla 
innyeh. Pogodni, uczciwi, pomagajllcy sobiena
wzajem. Slljd tei obyczaj wieszania w swoieb 
domach jemioly powOOujljccj, i.e wszyscy po
roinieni zapominajll 0 ruesnaskaeh, dzieillc si~ 
pod nill oplatkiem. Naleiy pami~e, i.e w wigi
li~ Boi.ego Narodzenia OOdaje si~ wszeLkie dlu
gi, bowiem - jaka Wigilia, tak i caly najbliiszy 
rok. Tego dnia - tu uwaga - rue wyrzuca si~ 
smieci, bo podobno Moina wynieSC szcz~ie z 
domu. 

••• 

Dawniej w izbie, w ktorej spoiywano wigi
lijnll kolacj~, ustawiano snopy zboia, a z ich 

chwile euforll i zalamania. Dzl~ki ludziom za 
ieh winy. 

Czasy, w jakich przyjdzie nam iye w 
najbliiszych dniaeh starego I nowego roku 
nle napawajll optymizmem. Wiadomo, 
wciqZ rosnqce bezrobocie, szereg w~tpli
wosci zwiqzanych z restrukturyzacj~ nasze
go .miejscowego" przemyslu, ezy chociai:
by perspektywa przyszloroeznych podwy
iek cen. Mimo wszystko uwai:am, ie to 
wcale nie upowai:nia nas do gorszego tra
ktowania ludzi, samyeh siebie i naszego 
codziennego zyeia. Odwrotnie. Powinnismy 
szukae jak najezlilslszyeh kontakt6w z 
ludzmi. Bye i ezue si~ potrzebnym dla in
nyeh. Siowa: .prosz~", "dzi~kuj~·, .przepra
szam" powinny towarzyszye nam na stale. 
Nie tylko z okazji SWiC\t Bozego Narodzenia. 
Podobnie jak usmiech i iyezliwose. 

I tego iyezye blild~ z gl~bl serca, lamille 
si~ oplalkiem z molmi bJisklmi, wszystklm 
Paristwu, statym, wiernym I tym zupelnie 
przypadkowym Czytelnikom. 

Andrzej Lech 

kl0s6w wrowno. Jclli ilosc zinren byla niepa
rzysta, zn8ezyio to, i.e ehlopak ezy dziewezyna 
znajdziesobie partnera. 0 tym samym myslano 
w drOOze na paster~. JeSli pierwsZlJ napotkanq 
przez dziewezyn~ osoblJ ~dzie m~iczyzna -
wyjdzie za mqi w najbliiszym roku. JeSli kobie
ta - ~dzie musiala poczekac do nast~pnego 
Boi.ego Narodzenia. 

*.* 

Zsianka ulownego pod obrusem wycillgano 
i:dibla. Zielone oznaezaly pomysinosc i szc~

seie, i61te nie wroiyly nie dobrego. Na wsiach, 
po Wigilii, dawano po kawaleczkll oplatka zwie
rz~tom domowym dla zapewnicrua im zdrowia 
i pi~knego przyehowku. Wierzono rowniei, i.e 
o pCiinooy rozmawia jll one ludzkim gloscm, leez 
podsluehanie twej rozmowy rue przynosi 
szc~ia. W okolicach nawiedzanyeh szczegol
nie przez wilki, wynoszono przed zagrOO~ re
sztki jadla wigilijnego. W ten sposOb lIgoszezo
ne wilki nie WYTZlJdzaly szkOd gospodarzowi. 

••• 

Niewiele z tych prlCSlJdow ezy obyczajow 
przetrwalo. Niektore jednak piel~gnowane SIJ po 
dzis dzien. ChoCby koJaeja wigilijna, do kt6rej 
podaje si~ 12 potraw, oa pamill~ dwunastu 
Apostol6w. Zreszllj zawsze na stole powinno 
stae jedno nakrycie wi~j, w razie przybycia 
nieoczekiwanego goScia. Pami~tano r6wniei 0 

zmarlyeh, dia ktorych stawiano oa stole osobne 
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Zbliiajq si~ SwiQta. Zabiegany to czas, 
zwlaszcza dla gospodyti domowyeh. Wiadomo, 
gorljezkowy okres. Najpierw rodzi si~ przed
swillteezn podniecerue, a rozmowy tooZlJ si~ 
wok61 choinki, piernikow i wigilijnej ryby. I 
wprawdzie przeblJkujemy, i.e wtymroku b¢zie 
zupelnie inaezej, ba nawet padajll propozyeje 
wyjazdu, to jcdnak koricowa decyzja pozostaje 
stara jak swiat, i.e wsZ¢Zie dobrze, ale w domu 
najlepiej. 

Trudno OOmowic racji takiemu postanowie
niu, zwlaszcza, :ie Wigilia u nas w Polsce jest 
wzruszajllcym swi~tem rodzinnym, obchOOzo
nym bardzo uroczYScie w Scislyro groDie. Kaidy 
na jJepiej wie, jak to jesl. 

Uroczysta wieezerza, suto zastawiony st61, 
mnOstwo smakolykOw, zielona, paehnljca eho
inka a pod nilJ prezenty. Przedtem jednak zaezy
najlJ si~ poCZlJdki. To prawda, i.e lakiedokladne, 
gener,llne porzlldki dodajll naszym nieszkaniom 
urOOy. Sta jll si~ wowezas jakby jaSniejsze i prze
slronniejsze. lednak zdaniem niektoryeh, dezy
ej~ t~ naleialoby mimo wszyslko przemyslee. 
Inaezej jest w przypadku samyeh zakup6w. Tu 
raezej Die trzeba si~ rozwOOzic. Nauczeru bo
wiem ulVldzae Swi~ta, Liez'!e si~ rue tylko z 
apetytami domownikow, musimy spojrzee pra
wdzie woozy. przede wszystkim jednak musi
my liezye si~ z zawartoScill rOOzionej kiesy. 

Mimo wszystko uwa:iam, i.e nastroj swiljte
ezny nie zaleiy i nie piwinien zalei.ee 00 bogato 
zaslawionego stotu, czy pi~knie pospIZl\tanego 
mieszkarua. Ten swillteczny nastrOj powinien 
bye w nas samych. Powinien wyplywac ze zgo-
dy i uezucia, ktore rodzi si~ w momencie, gdy .. 
przy zapalonej Jampce ehoinkowej i ciehej mu- .,. 

..... ______ ou...--'I_ 

nakrycie, na ktOre nakladano OOrobin~ kaidej 
polrawy i kawalek op/alka. 

W niektorych dornaeh jedynym napojem 
podawanym do kolacji wigilijnej byl kwas ehle
bowy albo kompot zsuszonyeh ow0c6w. Alka
hoi moina bylo pic, ale dopiero po powrocie z 
paslerki. Wszystkie te obyczaje i wroiby majlJ 
jakiS ukryty sens. One to wlaSnie powOOujlj, i.e 
zapominamy na czas dni swiqtecznyeh, 0 co
dziennych klopotaeh, stresaeh i poSpiechu. Cie
szymy si~ kolorowlj choinlo), uroczystymi posil
kami i pogodnll atmosfe"l i wierzymy, i.e tak 
b¢zie przez najbliiszy rok. Temu wlaSnies/uiy 
tradyeja obchodzenia Boi.ego Narodzenia, k.t6ra 
pnetrwala wieki. 

Z nat1"ziejl), i.e podzielajq Patistwomojcopi
nie, Sll~, i.e warto piel~gnowae t~ tradyej~ dla 
przyszlyeh pokoleri. 

(ale) 



· - - - -- - --------- - - . 

GWlAZDKOWE DYWAGACJE 
zyce kol~ skladamy sobie, lamiqe siy oplat
kiem, serdeczne iyczenia. W6wczas dopiero 
zdajemy sobie sprawy, i.e jestclmy razem, i.e 
tworzymy rodziny, i.e mo:iemy liczye jeden 08 

drugiego. 
Zabiegani przezcaly rok, rzadko Spolykamy 

siy w zwyldy, szary dzien. Tu jesleSmY znowu 
zespolonl! gromad!). Wwigilijny wieczoriyezy
my sobie, aby ta wiyz eementowala siy w nas 
jeszezc bardziej, aby nas 11Iczyia i dawala sily do 
wsp6lnego pokonywania trudnoSci iyciowycb, 
jakie z pewocScil) przyniesie najbliZ-
szy £ok. 

M6wilJC 0 lyeb naszych codzien
nyeh sprawaeh, ehcialbym zwr6cie 
panstwu uwagy 08 Ie O8jbardziej islet
ne. KaZdy z nas zdaje sobie sprawy, 
:ie nielatwo nam iye we wsp6lczes
nym, cywilizowanym swiecie. Sta
wia bowiem on kaidemu z nas COral 

wil(ksze wyrnagania. Czasami odbie
ra wiary w umiejylnoSci pIZystosowa
nia siy do niego, ezasarni budzi uezu
eie Iyku i wyobcowania, ezasarni 08-

pawa jednak optyrruzmem. Musimy 
jednak partUytac 0 jednym. Bodaj w 
najtrudniejszyeh chwilach nie wolno 
nam zalamywac siy. Czue siy moilla 
dobrze i bezpiecznie lylko wsrOd ko-

ehajqcyeh ludzi. Swi~ta sq takim wlasnie mo
mentem, kt6ry IlJczy rodziny. I ehoe kaZdy z nas 
~zie s~za1 je oddzielnie, 10 wlaSnie tu, w 
naszej rruejskicj spoleczno~i, laki nast.r6j, laklj 
atmosfe~ powinnismy tworzye zawsze i ws~
dzie. 

Warto jednak, mimo wszystko, wloiye l~ 
od£Obin~ wysilku i trodu, aby odSwicmemu. ro
dzinnemu spotkaniu nadac ciepllj, serdecznq i 
nastrojowlJ opraw~. 

AndrzeJ Lech 
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ne ilumlnacje, szpalery kolorowych lampek na 
ullcach, przystrojone drzewka i cale parkl. W 
tej kolorowej scenerii przewijajC\ slfijludzie jak 
zwykle halasllwi, ale mile do sieble nastawienl. 
We Wfoszech nie ma swiC\t bez pasterkf, a jui 
dla mieszkark6w Rzymu I okolic rytualnym 
obowiC\Zkiem staly si~ pasterki odprawlane w 
Watykanie. Wloskle SWifijta chyba najbardzlej 
przypominajC\ nasze polskie Boze Narodzenie, 
a to za sprawa. gffijboklch tradycjl katolrcklch. 

Zupelnie Inna. oprawfij malC\ Swlfijta w 
Hongkongu. Tu przez ostatnie dzleslfijciolecia 
mieszaly si~ kultury europejskle, azjatyckie I 
amerykariskle. W tym kulturowym tyglu zamla
szkujC\ ludzle wiese wle chyba wszystkich wy
znari. Nle przeszkadza to jednak w obchodach 
Boiego Narodzenia. Nalwl~kszC\ atrakcjC\ jest 
wielka ruchoma szopka, ustawiona nad wej
sciem do centrum handlowego. W szopce 
obok ani0/6w, Miko/aj6w i innych postacl uwl
jaja. sifij krasnoludkl z fllm6w Olsneya. Miesz
karicy lego specyficznego miejsca swifijtuja. w 
spos6b przyjfijty dla 100 narodowych tradycjl. 
Czasaml jest to zlepek kultur, co w konsekwen
cjl tworzy nowe tradycje. 

Do grona paristw i miast obchodzC\cych 
grudnlowe Swi~ta powoll dochodzl Moskwa I 
mieszkaricy dawnego ZwiC\Zku Radzieckiego. 
Chot oficjalnie SwiC\t Boiego Narodzenla tu 
si~ jeszeze nie obchodzl, zauwaZyc moina ich 
pierwsze jask6lkl. Na dawnym Placu Czerwo
nym zamiast politycznych slogan6w i portre
t6w budownlczych komunizmu stol choinka, a 
podczas wigilijnego wieczoru z okien dobiega
ia. dzwiQki kol~ spiewanych w r6inych j~zy
kach lego przemieszanego narodowosciowo 
kraju. R6wniei wlgilijne stoly r6inia. si~ od 
sieble w zaleinoscl od pochodzenia blesiadnl
kow. Inaczej one wygla.dajC\ u Litwln6w czy __________________________________ • lotysz6w, inaeze] u Rosjan. 

W USA Swifijta mijaja. znaeznie szybciej nii 
w Polsce. Jui po kilku dniach z dom6w wyrzu

Polskie Swi~ta Soiego Narodzenia i pol
ska Wigilia to tradycja pielQgnowana od poko
leri. Mieszkaricy kraju nad WislC\ nle wyobra
iaja. sobie SwiC\t bez specyficznych dla nas 
dari, rekwlzyt6w i przyzwyczajert Swi~ta Bo
iego Narodzenla i okras poprzedzaja,cy sylwe
strowe szaleristwa w kaidym kra]u i na kaidej 
szerokosci geograficznej maja. swoje chara
kterystyezne elementy. Jak wygla,dajC\ SWi~ta 
naswiecie? 

W obyczajach boionarodzeniowych Bry
tyjczyk6w do dzis jeszeze widoczne sa, ele
menty pogariskiego swi~ta swiatel "Yule". Ola
lego kolorowe swiatelka spotkac moina na 
ulicach miast, w parkach I na skwerach. 

Brytyjczycy w zasadzie nie obchodza, Wi
gilli. Podstawa, Swia.t jest uroczysty obiad ro
dzinny w pierwszy dzieri Swia.t z obowiC\Zko
wym nadziewanym indykiem. Swia.teczny po
silek koriczy Christmas pudding, ezyli ci~ikie 
ciasto z bakallaml podawane na gorC\co. Pod
czas tego obiadu wr~a si~ okolicznosciowe 
podarunki. Oezywiseie podstawa, swiC\tecz-

nych dekoracjl jest choinka z ogromem koloro
wych lampek. 

Wigilia u Austriak6w tylko nieco r6i:ni si~ 
od innych posilk6w swlC\tecznych. Nie rna sia
na pod obrusem ani op/atka.Przy choince wla
sciwie malo kto spiewa kol~dy, a na pasterk~, 
ktora odprawiana jest jui 0 godzinie 22-giel, 
malo kto chodzi. 

ca si~ choinki i wszystko wraca do normy. 
Bardzo drug! jest natomlast okres przygotowari 
I przedswia.tecznych zakup6w. Jest to Istny raj 
dla handlowc6w I przemyslowc6w. Przeci~tny 
Amerykanin na sv. a.teczne upominkl odklada 
lui od lata, natychmlast po powrocle z wakacji. 
Najwainlejszym akcentem SwiC\t w USA jest 

Jak swi~tuj'l za granicami 
Podczas Wigilil jada si~ karpie, gfijsl, indyki 

lub suchC\ kielbas~ zakrapiana, odrobina. wina. 
Tradycje Boiego Narodzenia piecz%wicie 
piel~gnowane SC\ na terenach g6rsklch, gdzie 
po uroczysteJ pasterce jej uczestnicy powraca
ja. do dom6w na nartach z zapalonyml pochod
niami. Podstawowym atrybutem austrlackich 
Swia.t sa, taki:e choinki i upominkl. 

We Francji Swi~ta trwaja, tylko dwa dnL 
Jest to Wigilia i pierwszy dzieri swiC\1. Nad 
Sekwana, SWiQta uplywajC\ w rodz/nnel atmo
sterze przy obowiC\Zkowym uezestnietwie ca
Iych pokoleri. Na okres SWia,t przygotowuje siQ 
jeden uroczysty posHek. Jest to kolacja wigilij
na lub obiad w pierwszy dzieri Swia.1. Na stole 
pojawiajC\ si~ standardowe dania: ostrygi, pa
sztet z 9lilsi lub kaczki oraz indyk pieczony w 
kasztanach. We Francji zasadniczo nle slucha 
si~ ani nie splewa kol~d, ajedynie podtrzymy
wana jest tradycja budowanla szopek, wok61 
kt6rych gromadzi si~ rodzina. 

Charakterystyczny karnawa/owo-swiC\te
ezny wyglC\d majC\ swi~ta we Wloszech. Pot~i-
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ogromna cholnka przed Bialym Domem. Roz
swletla jC\ osobiScie prezydent w gronie najblii
szej rodziny. Najpopularniejszyn danlem jest -
tak jak w krajach anglosaskich - indyk. 

Ola Polaka sp~dzaja,cego Swl~ta w Au
stralii dni te moga. bye powodem szoku. Z 
jednej strony wszystko jest jak trzeba - choin
ka, kol~da i Miko/aje - z drugiej zas niemi/osier
ny upall zat/oezone plaie. 

My jednak iyczymy mrozu, lodu i sniegu, 
Jako ie do Australil nam daleko. ,.s. 

I 



Gazda Polkowicka 

W kaidym domu, a szczeg6Jnie tam gdzie 
slJ dzieci, powinna znajdowac si~ podr~zna ap
teczka pierwszej pomocy. Do tego celu moZna 
przeznaczye szafk~ lub odpowiednilJ walizecz
~. Apteczka powinna bye umieszczona w takim 
miejscu, aby dzieci Die mialy do niej dos~pu. 

Leki slJ doSe c~to przyczynlJ zatrue u dzieci i 
aby uniknlJe tego nieszc~cia, najlepiej prze
znaczye do lego eelu szafk~ wisZlJclJ na odpo
wiedniej wysokoSci na scianie, dodatkowo za
mykanlJ na k1ucz. 

W apteczce domowej powinien znajdowac 
si~ zestaw prostych, podstawowych lek6w w 
nieduzych iloSciach, srodki opatrunkowe oraz 
kilka niezb¢nych przyborow i narz~ lekar
skich. Nie naleiy popadac w przesad~ i groma
dzic zbyt duiej iloSci lekow, gdyz dlugo le4ce 
tracl) swojq wartoSC. Trzeba je usunlJc z apteczki 
i zniszczye. Leki przeterminowaneSlJ szkod\iwe 
dla zdrowia, a nawet moglJ bye przyczynlJ za
true. W apteczce wolno przechowywac tylko te 
leki, na kt6rych jest wyrainie napisane, co to za 
lek. Nie wolno przechowywac lek6w w opako
waniach nicoznakowanych ani umieszczac ich 
w pustych opakowaniach po innych lekach bez 
zrniany oznakowania. Leki przechowujemy 
zwykle w torebkach, pudelkach i buteleczkach. 
Jeie\i na jakimS opakowaniu z lekami zatarl si~ 

lub odkleil napis z nazwlJ leku, naj\epiej jest ten 
lek z apteczki usunqe, bo 0 pomylk~ bardzo 
latwo. 

W apteczee domowej nigdy nie powinny 
znajdowae si~ leki silnie trujlJce i trucizny, na 
kt6rych apteki dla ostrzeienia przed niebezpie
czenstwem nalepiajlJ naklejk~ z trupiq glowklJ i 
napisem "trucizna". Jeieli kuracja lym lekiem 
zostala zako6czona, trzeba go zniszczyc - wylae 
lub spalic. Naleiy rowniei parni~tac, ie dluisze 
przechowywanie zapisanych przez lekarza rni
kstur jest bezcelowe, poniewaZ leki te szybko 
ulegajlJ rozkladowi. Leki przygotowywane w 
aptece i slu4ce do uiylku zewn~trznego SlJ oz
nakowane r6i.owlJ lub pomara6czowq etykietkq, 
a leki stosowane wewn~trznie oznaczone slJ na
lepklJ biallJ· 

Przechowywanie a apteczee substancji ZrlJ
cych np. kwasu do lutowania lub innych sub
stancji chernicznych silnie dzialajlJcych jest nie
dopuszczalne. Apteczka sluiy tylko do przecho
wywania lek6w, bo w pospiechu lub zdenerwo
waniu bardzo latwo 0 pomylk~. W apteczce 
powienien bye utrzymany wzorowy pofllJdek, 
co gwarantuje szybkie znalezienie potrzebnego 
leku. Wskazane tei jest, aby wewnlJtrl apteczki, 
najlepiej na drzwiczkach, umieszczony byl spis 
lekow, kt6re ona zawiera. 

Sklad apteczki pierwszej pomocy dla uiytku 
domowego powinien bye modyflkowany w za
leinoSci od wieku domownikow oraz ich ewen
tualnych przewleklych chorob. W skladzie kai
dej apteczki domowej powiony znajdowac si~: 
- leki przeciwgoflJczkowe np. Pyramidon, Pa-

racetamollub Propyphenazonum, 

- leki stosowane w przezi~bieniach np. Polopi
ryna S, Asprocol, Calcypiryna, 

- leki przeciwb610we np. Pahialgina lub Gar
dan 

- leki nasercowe i uspokajajlJce: Cardiamid w 
kroplach, krople walerianowe, Nervosol, 
Neospasmina, 

- leki iollJdkowe i jelitowe: tabletki przeczysz
czajlJce, w~gielleczniczy w tabletkach, krople 
mirytowe, Sulfaguanidyna, tabletki rozkurczo
we np. No-Spa, 

- srodki odkaiajlJce: jodyna, spirytus salicylo
wy i czysty, Altacet w tabletkach, Rivanol w 
tabletkach, woda utleniona, zasypka np.Pa
biarnid, 

- srodki opatrunkowe: bandaie, bandaz elasty
czny, wata, gaza, lignina, rolka przylepca oraz 
plastry z opartunkiem gazowym, chusta tr6j
klJlna , 

- ziola: rumianek, szalwia, herbata z \ipy i mi~
ty, 

- przybory i nar~zia: termometr, pinceta, no
iyczki, kieliszek do lek6w, zakraplacz, grusz
ka do lewatywy, szpatulki drewniane i termo
for. 

Zestaw apteczki domowej umoiliwia choe 
w ograniczonym zakresie udzielenie pomocy w 
naglych wypadkach i zachorowaniach. Takie 
nagle sytuacje wywolujlJ z reguty u osoby udzie
lajqcej pomocy zdenerwowanie i voSpiech, co 
sprzyja pomylkom. Dlatego tei biorqc do ~ki 
lek dobrze jest pami~tac 0 starej lekarsko-pielryg
niarskiej zasadzie: "zanirn podasz lek, sprawdZ 
3-krotnie". 

lek.G.Kwlatkowska 

" ... Doszedlem jui do tego, ie stracilem pracll, rodzinll, powaia
nie wsr6d ludzi i godnosc cz/owieka ... W chwilach trzeiwosci 
widzialem dwie drogi - skoriczyc ze sobCl lub przestac ... 

... Doszedlem jui: do takieJ sytuacji - pi
jC\c, i:e stracilem pra~, rodzin~, powai:anle 
wsrOd ludzi i god nose czlowieka w swolm 
mniemaniu. Mialem wprawdzie przeblyski, 
i:e staczam si~ coraz nii:ej, ze nie jestem 
wartosciowym obywatelem tego kraju, ale 
to byty tylko ulamki sekund takich mysli. 

ratunku, a tu okazuje si~, ze medycyna zaj
muje si~ takimi jak ja. Na drugi dzieri z rana 
pojechalem do szpitala. Przyj~to mnie bez 
zb~dnych pytari. Bylem zdecydowany na 
wszystko, i:eby tylko wyjse z tego nalogu. 
Leczenie nie okazalo si~ weale straszne. 
Nikt mnie bil, nie straszyl, nie otrzymywalem 

wewn~trznle. Poszedlem do kosciola z ro
dzinC\, ale siedzC\c w lawce bylem bardzo 
rozkojarzony, wszystko mi przeszkadzalo: 
spiew ludzi, slowa ksi~dza, cala ta atmosfe
ra kosciola. Nie wiem nawet, kiedy przesta
lem uczestniczye we mszy, wylC\czylem si~ 
zupelnie. W pewnym momencie przestalem 

Bylem na dnie 
Zwyci~i::ala zawsze wodka. W chwilach 
trzei.wienia widzialem dwie drogi: skoriczyc 
ze sobC\ lub przestac. To drugie bylo dla 
mnie nieosiC\galne. 

Pewne okruchy czlowieczeristwa, jakle 
we mnie drzematy, kazaty mi odejse od 
rodziny, aby si~ ze mnC\ nie m~czyla. Po 
opuszczeniu rodziny pI/em jeszcze 10 mie
si~cy .. . 

... Na melinie spotkalem koleg~, ktory 
wyszedl za szpitala psychiatrycznego (od
dzial ocIwykowy). Byl tam drugi czy trzeci juZ 
raz, po to tylko, i:eby sl~ troch~ podratowac 
i wrocie z powrotem do pieia. Jego opowia
danie 0 leczeniu zastanowilo mnie. Do tej 
pory bylem przekonany, i.e nle rna dla mnie 

nawet zastrzykow. 
MogC\c wychodzie ze szpitala, postano

wilem skontaktowae si~ z rodzinC\. Mialem 
cichC\ nadziej~. ze JC\ odzyskam. Nie mylilem 
si~. Bylo wi~c po co zyc. Po wyjsciu ze 
szpitala wstc\pilem do klubu .Feniks". Bylo 
to prawle pl~e lat temu. Przyj~to mnie tu 
bardzo serdecznle, koledzy pomogli zostae. 
Od tamtego czasu pomagam innym. Praca 
w klubie polega na pomaganiu innym w 
wytrwaniu w trzezwoscl... 

... W czwartym roku mojej abstynencji po
stanowilem wziC\e na siebie wi~ksze zobo
wiflzanie i przyrzec w obliczu Boga, i:e nie 
b~d~ jui: nigdy pll. Gdy przyszedl ten dzieri, 
stalem si~ nagle niezdecydowany, rozbity 
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styszee i widziec wszystko to, co si~ wok6i 
mnie dzialo. . 

Zacz~a si~ mOja prawdziwa rozmowa z 
Bogiem. Gdy skoriczylem, Kosci6i by{ pu
sty. Rodzina czekala na mnie przed swiC\ty
niC\. Koscielny podal mi ksi~g~, abym po
twierdzil swojC\ decyzj~ 0 abstynencji wpl
sem. Nie bylo mi to potrzebne, ale oczywi
scie podpisalem si~. Obecnie juz szosty rok 
nie pij~, jest em aktywnym czlonkiem klubu 
abstynenta.Feniks". Poki i:yj~, b~d~ porn a
gal innym w podejmowaniu decyzji 0 za
przestaniu picia i wytrwaniu wabstynencji... 

Notowafa 
Anna Chmlelecka-Budzan 



Zdefektowana swiadomosc 
(wypowiedz Andrzeja Walewskiego. wiceministra w resorcie ochrony srodowiska. 
GI6wnego Inspektora Oehrony Srodowiska) 

Instytut Gallupa poinformowal. 
ie swiadomosc ekologiczna polskie
go spo/eczrlstwa jest zastraszajl\co 
niska. Tymczasem do Paristwowej 
Inspekcji Ochrony Srodowiska przy
chodzl\ setki Iist6w z prosbl\ 0 inter
wencje. Jak wi~ naprawd~ jest z tl\ 
swiadomoSciI\? 

.Nie zgadzam si~ z pogll\dem. 
ie swiadomosc ekologiczna Pola
k6w jest zastraszajl\co niska - m6wi 
minister Walewski - jest w pewnym 
sensie zdefektowana. Wymaga le
czenia, ale nie tworzenia. Polskie 
spoleczerlstwo udowodnilo wielo
krotnie, ie jest bardzo wrailiwe na 
zanleczyszczenie srodowiska. 
SWiadczl\ 0 tym protesty ekologow 
przeciwko inwestycjom ekologicznie 

szkodliwym, liczne - sluszne i mniej 
sluszne - protesty spoleczeristwa 
przeciwko lokalizacji niekt6rych ir6-
del zanieczyszczeri. a takie maso
we listy do PIOS. 

Natomiast zdefektowanie swia
domoSci blerze si~ stC\d. ie spole
czerlstwo polskie by/o przez wiele lat 
wychowywane w przekonaniu. ze 
nalezy rozgraniczyc problemy eko
logiczne od spraw bytowych. Ochro
na srodowiska byla jakby dodatkiem 
do calow podstawowych - zapewnie
nia ludziom srodk6w trwalych, kon
sumpcyjnych. dost~pu do oSwiaty. 
sluzby zdrcwia. M6wilo si~ w6w
czas: - Jak b~dzie nas stac na to. 
ieby zapewnic ludziom godziwe iy
cie. to zabierzmy si~ za ochron~ sro-

dowiska. wtedy spoleczeristwo b~
dzie mog/o wymagac od parlstwa 
konkretnych dziatari majl\cych po
prawic stan srodowiska. Ot6z bylo to 
zaieienie z gruntu b1~dne. Ochrona 
srodowiska jest cz~scil\ bytu spo/e
cznego. Na warunki, w jakich iyje 
czlowiek. ma niebagatelny wptyw 
stan srodowiska, co najlepiej wiedzl\ 
ludzie mieszkajl\cy na SIC\sku. 

Coraz cz~sciej uswiadamiamy 
sobie. ie ochrona srodowiska jest 
profilaktykl\ zdrowotnl\. To. w Jakim 
srodowisku cztowiek zyje, rzutuje 
potem na to. ile lat zyje i jak cz~sto 
musi si~ leczyc. Trzeba wplesc 
ochron~ srodowiska w swiadomosc 
spoleczeristwa, w walk~ 0 byt. Poza 
tym ludzie muszl\ zrozumiee, a jest 
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to bardzo trudna sprawa. i.e opr6cz 
tego. ze ochrona jest obowi~kiem 
paristwa to r6wniei. jest obowi~
klem obywatela wobec innych oby
wateli. A lego w og61e u nas nle mal 

Cale ostrze wrailiwoscl ekologi
cznej, kt6rl\ wysoko oceniam, jest 
skierowane przeciwko wladzy. Wla
dza powlnna zapewnlc to. to i to. Jest 
to normalne i s/uszne, tylko jed no
czesnie Kowalski, kt6ry ma preten
sje do wladzy, i.e nie zamyka dymll\
cago komina nie zdaje sobie sprawy 
ze swej wlasnej odpowiedzialnosci 
za warunki bytowe, Jakie stwarza na 
swoim osiedlu. Wyrzuca smieci nie 
segregujC\c ich. myje samoch6d w 
slrumyku itd. W srodowisku mikro 
dziala bez obarczerl swiadomoscil\ 
ekologlczna,. a w srodowisku makro 
wymaga, aby mu stworzyc korzysl
ne warunki ekologiczne. I to jest 
wlasnie ow defekt swiadomosci eko-
10glczneJ. 0 kt6rym m6wllem na po
czl\tku·. 

Notowaf: Jacek Zysk 

Pomoc znajdziesz w "Feniksie" Kocham Ci~ C6rko 

Dzia/aj~ey w Polkowicach z powodzeniem od roku Klub Aktywnego Abstynenta .Feniks" 
z otwartymi r~kami przyjmie kai:dego, kto z powodu naduiywania alkoholu zaezyna w 
swoim zaehowaniu zauwai:ac niepokoj~ee objawy. Aby pom6e sobie w odpowiedzl na 
pytanie: .Czy jestem jui uzaleiniony I musz~ si~ leezyc?", proponuj~ wywiad z samym sobl\ 
(test Baltimorski) pt. .Czy nie jestes alkoholikiem". Odpowiadaj~e. prosz~ wzi~c pod uwag~ 
ostatni rok. 

1.Czy traeisz na picie 'cos z twego ezasu praey? (tak, nie) 
2.Czy pieie ezyni twoje poiyeie domowe nieszez~sliwym lub mniej szez~sliwym? 
3.Czy pljesz dlatego, ie jestes niesmialy wobee innyeh? 
4.Czy pieie jui: przynosi ujm~ Twojej opinli? 
5.Czy mia/es kiedykolwiek wskutek pieia trudnosei finansowe? 
6.Czy wskutek pieia wpadasz w zle towarzystwo? 
7.Czy TwoJe pleie jest powodem zmartwien w Twojej rodzinie? 
8.Czy odkl\d pijesz, zmnlejszyly si~ Twoje ambleje? 
9.Czy pragniesz pic codziennie w okreslonej porze? 

1 D.Czy nast~pnego ranka oezuwasz potrzeb~ pieia, choeiaiby piwa? 
11.Czy z powodu pieia nie moiesz zasn~c. budzisz sl~ lub spisz niespokojnie? 
12.Czy odk~d pijesz. zmniejszyla si~ Twoja sprawnosc fizyczna lub umyslowa? 
13.Czy pieie .odbija si~ na Twojej praey zawodowej? 
14.Czy piJesz, aby zagluszyc troski lub dolegliwosei? 
1S.Czy ezasaml pljesz samotnie? 
16.Czy kiedykolwiek wskutek pieia straciles paml~c 0 tym, co robiles I gdzie byles? 
17.Czy miales kiedykolwiek do ezynienia z lekarzem, pogotowiem Itp. wskutek pieia? 
18.Czy pijesz. aby wzmoenic pewnosc siebie, ch~c pokazania si~? 
19.Czy byles kiedykolwiek w szpitalu, w izbie wytrzezwieri? 
2D.Czy miales kiedykolwiek w stanie nietrzei:wym konflikt w lokalu ezy innym mlejscu 

z innyml osobami? 
21.Czy cieezysz si~ na mysl 0 napieiu si~ i szukasz ku temu okazji? 

Podsumuj odpowiedzi i sam sobie postaw rozpoznanie. Jedna odpowiedz .tak" na 
kt6rekolwiek z 21 pytari oznaeza ostrzei:enie, i:e moiesz stac si~ ezlowiekiem uzaleinio
nym od alkoholu. Dwie odpowiedzi .tak" - prawdopodobnie jui jestes lub wkt6tce staniesz 
si~ uzaleiniony od alkohololu. Trzy odpowiedzi .tak" oznaezajl\. i:e powinienes natychmiast 
zwr6eic si~ do lekarza. Bez jego pomocy nie wyleezysz si~ sam. Sam nie b~dziesz mial sily 
zerwac z nalogiem. 

Jezeli rozpoezniesz leczenie, pami~taJ. nie wolno Ci jui nigdy wypic ani kieliszka 
alkoholu. Kazda najmniejsza dawka alkoholu niweezy leczenie. 

Pytania testowe sl\ stosowane i zostaly skonstruowane w szpitalu uniwersyteckim w 
Baltimore USA w celu zbadania, ezy paejent jest alkoholikiem. Jeieli odpowiadajl\e na 
powyisze pytania stwierdziles, ze uzalei:niony jest Tw6j ml\i:, brat, syn ... r6wniez moi:esz 
przyjsc do Klubu Absynenta, kt6ry prowadzi r6wniei poradnietwo dla rodzin w zakresie 
post~powania z uzaleznionymi. 

SzerzeJ 0 dzialalnosei Klubu. Jego sukcesach w nast~pnym numerze. 
ACHB 
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Moja corka rna 6 latek, 
zr~szt" moze trochy wiycej. 
Bardzo kocha swego taty, 
prosi: Tato wez mnie na ryee! 

Chytnie wzi"lbym wszakie jl), 
bo tei kocham corky sw". 
Ale jakZe, ale jakZe? 
Kiedy ryce tak mi dri'!. 

Wczoraj dalemjej na kino 
stowky, chociai chciala dwie. 
Ale muszy miee b.a wino, 
przeciez muszy napic siy . . 

Kiedy prosi: Nie bij marny, 
bo j" pewnie bardzo boll. 
I rna lezki pod oczami, 
zawsze posluchamjej woll. 

Trzy dni w domu mnie nie bylo, 
cil)g siy zdarzyt z kumplem Romkiem. 
A gdy forsy rue starczylo, 
to rozbilelD jej skarbonky. 

Wysypalem sto tysiycy, 
Coi to byla za radocha! 
Czy siy gniewasz? Tato co ty? 
Bo tnnie corka bardzo kocha! 

Teraz pajdy, kupiy iytniiJ 
i poloZy siy pod chmurk~. 
I pocil)gny z gwinta mysl"c: 
jak ja Ciebie kocham Corko! 

Autor jest czlonkiem Klubu 
.Feniks· 



Gazeta Polkowicka 

AUC bibli()teki 
- rozmowa z Mari~ Grzegorek oraz Renat~ Klask~ pracownicami biblioteki i czytelni w Polkowicach 

- Wiadomo, ze obecnie ksi¥ki S'l dro
gie i przeei~tnego czytelnika nle stae na 
ich kupno. Czy w zwil\zku z tym zwi~
kszyfa si~ liczba czfonkow wypozyczal
ni? 

- Zdezydowanie tak. W ostatnim czasie 
zapisujemy dZiennle okafo 10 nowych 
czlonk6w. 

- Czy mogfaby Pani podac orientacyj
nl\ licz~ czytelnikow? 

- Oczywiscie. W tym roku liczba 
czytelnik6w wzrosla do 1950 os6b. S'l 
tei tacy, kt6rzy byli zaplsani w uble
glym roku, ale w tej chwili jeszcze do 
nas nie dotarli. 

- Czy uwaia Panl, fe jest to liczba 
duza w stosunku do liczby doro
sfych mieszkancaw naszego mia
sta? 

- Jest to niewiele, zaledwie 10% 
korzysta z wypoiyczalni, co bardzo 
nas martwi, ponlewai mamy Wiele do 
zaoferowania. Mimo to, w stosunku do 
roku ubleglego. liczba ta nieco wzros
la. 

- Jaka jest rozpi~tosc wieku mi~
dzy ;najmfodszym a najstarszym 
czytelnikiem? 

- Raczej sp~ra. Przyjmujemy mlo
dZiei z VII klas szkofy podstawowej, a 
wi~c cztemastolatk6w. Najstarsza 
czytelniczka ma 86 lat. 

- Jak'l tematyk~ ksi¥ek proponu
je polkowicka biblioteka? 

- Mamy ksi~iki bardzo r6i:ne, ieby 
kaidy magi znaleic cos dla siebie. 
Mamy do zaoferowania powiesci, ro
manse wsp6tczesne I dawne, ks i~iki 
sensacyjne, science-fiction , literatur~ 
pi~kn~, kryminalnC\, a takie literatur~ popu
lamo-naukow~. 

- Jakie ksi¥ki cieszl\ si~ najwi~ksz'l 
popularnosci'l wi rod mfodziezy? Marny 
nadziej~, ze nie s'l to tylko lektury szkol
ne? 

- Nie s~ to tylko lektury szkolne, mimo ze 
sC\ one cz~sto wypoiyczane. Szkofa rna 
swoje wymagania. Mlodziei w zaletnosci 
od swych zainteresowan czyta ksiC\ikl 
science-fiction. dui~ populamosci~ ciesz~ 
si~ horrory. Dziewcz~ta ch~tnie czytajC\ ro
manse wydawnictwa Harlequin, jako te sC\ 
to ksiE\zki lekkie, takie na dwie godziny. 
Chfopc6w i nteresuJ~ ksi'liki sensacyjne. 
Spadfo zainteresowanie Iiteratur'l kryminal
n'l. 

- A co najch~tniej czytajl\ starsi czytel
nicy? 

- Panie ch~tnie wypoiyczajC\ romanse. 

panowie kryminaty i sensaoj~. Mamy tei: 
czytelnik6w maj~cych okreslone wymaga
nia, sC\ to tacy, kt6rzy dobrze wiedz~, czego 
ch~. Pytaj~ 0 klasyk6w, np. Zol~. 

- Czy istnieje ksi'lzka-przebOj? 

- Nie wlem, czy moina to tak okreslic, ale 
bardzo duiC\ populamosciC\ cieszC\ si~: .Ka
lejdoskop· Danieli Steele, a takie .Przeml
n~o z wiatrem". 

- Co moze Pani polecic z nowosci? 

- W tej chwili nie mamy nic nowego z 
klasyki i romansu. Jeieli chodzi 0 literatur~ 

krymlnaln~, to mamy dwie nowe ksi~iki 
Agaty Christie, a takie kilka nowych horro
r6w. 

- Czy istniej'l jakies trudnosci w zaku
pie nowych ksil\fek? 

- W zasadzie nie. Bardzo cz~sto korzy
stamy z uslug polko\Vickiej ksi~gami. Jeieli 
nie jest ona w stanie zaoferowac nam cie
kawych pozycji, jedzlemy do Lubina lub 
Legnicy. 

• - Zauwafyfysmy, fe wypozyczalnia 
jest w posiadanlu dwoch komputerow. 
Czy jest Pani z tego zadowolona? 

- Oczywiscie. Posiadanie komputer6w 
bardzo ulatwl/o nam prac~. Zlikwidowaty
smy karty czytelnikow oraz karty ksi~zek. 
Wszystko moiemy latwo i szybko znaleic 
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w komputerze. Jednym slowem - mniej pra
cy blurowej. 

- Czego zyczyfaby sobie Pani w pracy 
zawodowej? 

- przede wszystkim zar6wno ja, jak i mOja 
koleianka, chciatybysmy, ieby zwi~kszyla 
si~ liczba czytelnik6w. Wypoiyczalnia ma 
duio do zaoferowania i dobrze byloby wy
korzystac to jak najlepieJ. Bytybysmy szcz~

sliwe. gdybysmy mogty pozwolic sobie 
na zakup wszystkich interesuj'lcych 
pozycji. Niestety. zawsze musimy do
konywac wyboru, gdyi ograniczaj'l 
nas finanse. 

- Zyczymy Pani tego bardzo ser
decznie i dzi~kujemy za rozmow~. 

*** 
W tym samym obiekcie co wypoty

cza/nia znajduje si'l czyte/nia dla doro
styoh i mlodzieiy oraz dzial muzyozny. 
Aby przyb/izyc Panstwu dziala/nosc 
tych instytuoji, poprosilysmy 0 krotktf 
rozmow~ panitf Renat~. 

- Co rna do zaoferowania polkowi
eka czytelnia? 

- Oferujemy kaidemu skorzystanle 
ze slownik6w. encyklopedii. wydaw
nictw informacyjnych z r6inych dzie
dzin wiedzy oraz ciekawych gazet i 
czasopism. 

- Czytelni~ odwiedzajC\ dzieei, 
mfodziez i dorosli. Co mogl\ dla sie
bie znalezc? 

- Jeieli chodzi 0 wydawnictwa dla 
dzleci, to mamy wspaniale wydane: 
.Wielk'l encykiopedi~ dla dzleci-, .lIu
strowany atlas sWiata· •• Leksykon mlo
dego czytelnikan i r6inego rodzaju cza
sopisma. Mlodzieiy i dorpstym poleca

my .Kronik~ Ziemi", .Kronik~ XX wieku", 
.Encyklopedl~ Giunessan i Wiele ciekawych 
czasopism z roinych dziedzin. Na pewno 
kaidy znajdzie cos dla slebie. Prowadzimy 
kartotek~ regionaln~, w ktorej czytelnik mo
ie znaleic informacje na temat Dolnego 
SIC\ska oraz Polkowic. 

- Czego i yczyfaby sobie Pani w pracy 
zawodowej? 

- Chcialabym, zeby jak najwi~cej ludzi 
odwiedzalo czytelnl~. Przydaloby si~ tez 
wi~ksze pomieszczenie, w ktorym moina 
byloby organizowac np. spotkania autor
skie. Dobrze byloby, gdyby istniala osobna 
czytelnia dla dzieci oraz osobna dla mlo
dzieiy i dorostych. 

- Dzi~kuj~ za rozmow~. 

Rozmawiaty: 
Izabela W6jcik 

Agnleszka Kielar 
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I ty mozesz bye zgrabna 
slfil ttuszczu na biodrach, brzuchu i poslad
kach. Dotyczy to cWiczen szczeg61nle w 
pozycjach lezf.\cych. Dodatkowy element 
rzei:bif.\cy sylwetk~ to niszezenie tkanki tlu
szczowej przez uderzanie podczas ewiczen 
ciala 0 twardf.\ posadzk~. W mlejscu ubltej 
tkanki tluszczowej pojawia/f.\ si~ slnlakl, za
nikaj<\ce po kilku cWlczeniach. 

- rozmowa z instruktork~ aerobicu Jolant~ Witkowsk~ 

- Jaki wplyw na sylwetk~ malil cwicze
nia gimnastyczne? 

- Tylko ewiezenia wykonywane syste
matyeznie, w temple intensywnosei zwifil
kszanej proporcjonalnie do moztiwosci or
ganizmu maj<\ Istotny wplyw na naszf\ 
sylwetkfil. Pozwalajf.\ zachowac jfildrnosc, 
zWinnosc, gibkosc, spr~zystosc, wspa
niale rzeibi<\ sylwetkfil. W kr6tklm sto
sunkowo czasie widoczne s<\ juz efekty 
cWiezen; wyrabiajf\ one muskulalur~ cia

napifilc i stres6w. Na pocz<\tku rozpoczy
najC\cy ewiczenla odczuwaj<\ b61 w rMnych 
cZfilsclach ciala. Nalezy ten etap przecze
kac, gdyz nie przygotowane do wysllku 
mifilsnie zostaj<\ zakwaszone, ale juz po kil
ku zajfilciach b61 mija. 

- W jakl spos6b nle dopusclc do zbyt
niej nadwagi? 

- Odpowiedi: na to pytanie zna kazda z 
nas. Wiadomo, ze nalezy w porozumieniu z 

lekarzem zlecic sobie odpowiedni<\ diet'i' 
eli mInuj<\Cl:l z pozywienla produkty wyso
kokaloryezne. Jemy wl~c dUzo owoc6w, 
jarzyn, a r6wnoezesnie lntensywnie cwl
ezymy. Propozycjl zar6wno diet jak i ro
dzaj6w cwiezen jest wiele. Wystarezy 
wybrac jednf\ z nlch i systematycznie 
stosowac. Problem lezy nie w propozyeji 
diety ezy cwlczen, lecz w mentalnoscl 
Polak6w. Wolimy ponarzekac, a w najle
pszym wypadku wyszukac cud-dlet~. 
Nle stac nas na wysilek fizyczny, nie
zb~dny przy schudnifilciu. Jesti mamy 
nlewielkf.\ nadwagfil, mozemy sobie po
m6e cwicz<\c w domu, biegaJ<\c, jezdz<\c 
na rowerze, ezy tez wyehodz<\e za mia
sto na dlugie spacery. 

la ciala, wzmacniajf.\ mi~snle posladk6w, 
brzucha, ulrzymuj<\ mlodzienczosc, sku
tecznie powstrzymuj<\ proces starzenla. 

Ucz<\ nas ladnie I estetyeznie poru
szac si~, lagodz<\ syndrom przedmie
sl<\ezkowy, okres menopauzy. 

- Systematyczne cwiczenia majct 
wi~c wfasciwosci lecznicze dla orga
nizmu? 

- Oezywiscle, systematyczna dawka 
ruchu dziala jak lek. Zatrzymuje rozw6j 
chorob kosci, a w przypadku stwierdzo
nych chor6b kr~goslupa cwiczenia wy
konywane w konsultacji z lekarzem 
wzmacniaj<\ gorset mi~sniowy, czyll 
mi~snie grzbietu, usmierzaj<\ bole kr~go
stupa, koryguj<\ postaw~. Z wiekiem za
nika Wiele kom6rek mi~sniowych, cWi
cZf\c mozemy zwifilkszyc obj~tosc pozo
stalych, co nie zmienia jednak wielkosci 
ml~snia leez zapobiega jego zwiotczeniu. 

Stajemy si~ silniejsze, odpomiejsze na 
zm~ezenie, przybywa nam sil witalnych nie
zbfildnych do codziennej pracy. Cwiezenia 
maj<\ dodatni wplyw na pra~ serca, ukladu 
oddechowego, staj<\ si~ sposobem na zy
cle, na klopoty, zmartwienia, rozladowanie 

Przy ewiczeniach dochodzi do zaburze
nia r6wnowagl roznych uklad6w, serce biJe 
szybciej, pocimy slfil, bol<\ mifilsnie. Po wy
sltku wyst~puje proces odnowy, a syste
matyczne cwiczenia prowadz<\ do trwalych 
korzystnych zlllian w organiimie. Rzeibi<\ 
sylwetkfil, nie dopuszczjC\c do odkladania 

Jeieli chcemy szybeiej sehudn<\c, 
lub nasza nadwaga jest wifilksza nlz kilka 
kilogram6w - radzi/abym przyjsc na salfil 
gimnastyezn<\ i cwiczyc pod okiem in
struktora. Idealnym wprost ewlczeniem 
dla os6b z mal<\ nadwagf.\, pragn<\cych 
nle dopuscic do przytycia, jest aerobic. 
Nie jest to glmnastyka odehudzaj<\ea 
leez maj<\ca na celu uchronic przed przy
tyciem. Pamifiltac nalezy, aby cwiczyc w 

miarfil swoich mozllwoscl, a z kazdym zajfil
ciem cWiezenia bfild<\ wykonywane doklad
niej, z mniejszym wysilkiem. 

- Dzi~kuj~ za rozmow~. 

ACHB 

Zdrowe wlosy 
- rozmowa z mistrzem rryzjerstwa panilJ JaniolJ GorecklJ 

- 0 aym nale:iy pall1l~tac ma
rDfc 0 pl~knycll, zdrowych wlo
sach? 

Nalely przede wszystkim za
stanowic sifil, Jakie mamy wlosy: 
suche czy z tendencj'l do prze
tluszczania, gfilste ezy rzadkie, 
wypadaj<\ce czy nie. Jeieli nie 
jestesmy pewne wlasnej oceny, 
to nalely sifil udac do fachowca 
po poradfil. 

- Gdy mamy wlo y uche, roz
dwajaJlJCe sl~ na kOJlcach - w Jaki 
sposOb mozemy soble pom6c? 

- Postarajmy si~ 0 odiywki go
lowe, lrupione w drogerii, iub wy
konane sposobem domowym. 

przez miesilJC myjemy wlosy wl
tkami, dodajlJc kilkanaScie kropel 
witaminy A+D, a gdy SlJ bardzo 
suche A + E, oraz kilka kropel solru 
z cytryoy. Nasl'?poie pluczemy na
parem z ziot: jasne - z rumianku, 
kwiatu lipy, sJerzypu polnego, szat
wi, a ciemne: naparem z kory d~ 
bowej, klcjcza lataraku. Paniom 
majlJcym skloonosci do lysiny 
plackowatej radz,? wcierac sok z 
cebuli. 

Osoby majlJce wlosy dlugie 
powiony przyoajmnlej raz na 6 
lygodni skracac je 0 1 cm, krusZIJ
ce, rozdwajajllce i pllJcZIJce si9 
kotice wl0s6w magll bye rownic:z 
jednll z przyczyn wypadania. Przy 

wlosach slabych rezygnuje si'Y ra
czej z fryzury dlugiej, chociaZby ze 
wzgl¢u na 10, re lrudoiej jest prze
prowadzae systematycmlJ pie19g
nacj9· 

PanU'Ytajmy, re wlosy dlugie, 
rzadkie i cicnkie oie doda jll uroku, 
od raw moi.na zauwaZye, :ie jest 
ich niewiele, podczas gdy umiej~t
nym slrzy:ieniem wl0s6w krotkich 
i pcildlugich osiljga si~ poiltdany 
efekt puszysloSci ig~loSci. 

- D1aczego wlosy wypadaJII? 
ZnajlJC przyezyny mo:iemy zapo
biec takJemu tanowi? 

- WsrOO przyczyn jednakowo 
istotnych dta obu plci wymieoie 
moma przebyte choroby lypu wi
rusowego (ci~i.kie grypy, zapale
nia proc, zatrucia pokannowe, cho
roby zakaine, silne stresy nerwo
we, migreny). W tych przypadkach 
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objawy wypadania i os'a .)i"nia 
wlosOw powiony bye przcj:;Ci ') Vf'. 

Nie moina jedc~ It zOOe siy na zv y
kly /przebieg rekonwalesceocji, 
trzeba pom6c . organizmowi po
przcz przyjmowanie witamin, 
wprowadzenie do codziennego 
menu jarzyn, ow0c6w i ionych po
kannow zawiera jllcych :ielazo oraz 
zapewnienie organizrnowi po
lIzebnej iloSci sou nawet w postaci 
kr6tkich drzemek w cillgu doia. 

lone przyczyny wypadania i 
oslabienia wlos6w dotycZIJ z regu-
Iy kobiel i SlJ to: zbyt c~te i oie
wlaSci wie przeprowadzane srodka-
mi chetnicmymi zabiegi upiyksza
jllce (trwala ondulacja, farbowanie, 
rozjaSnianie). Gdy wlosy sll slabe, 
cienkie i nie moina siy zdecydowac 
oa robienie trwaJej ondulacji i jed
noczesne farbowaoie. Efckt upiy
ksza jljcy ~dzie iaden, a oslabieoie t 



Gazeta Polkowicka 
, 

Swietlica terapeutyczna 
do 1800 przez eztery dnl w 
tygodniu. Uczniowie odrabia
jC\ zadania domowe, uczestnl
czc\ w zajlilciach swietlico
wych, terapeutycznych, wy
rownawczych, kompensacyj
nych oraz Indywidualnych z 
nauczycielami poszczegol
nych przedmiotow. 

Wypracowane formy kon
taktow ze szkolC\ umoiliwiajC\ 
efektywnC\ praclil. Pracownicy 
Poradni Wychowawczo - Za
wodowej uczestniczC\ w dys
kusjach na radach pedagogi
cznych, kontaktujC\ sllil z rodzi
cami, nauczycielami i wycho
wawcami swoich wychowan
kow. Wymierne efektytej pra
cy blildC\ widoczne na pewno 
za kllka lat, ale jui teraz wido
czna jest radykalna zmiana w 
nastawieniu do nauki, szkoly, 
nauczyclell. Nle majC\ce nig
dzie opareia dzieei tu znalaz/y 
wychowawc6w, ktorzy wyslu
chajC\, zrozumiejC\, wesprzC\. 
Staty sifil przez to spokojnlej
sze, bardziej opanowane. 

W najbliiszyeh planach 

Kiedy uslyszymy, Ze ktoS wybiera silY do 
emery tid lub na cmentarzyk, rue mamy na ogol 
wlltpliwoSci, i.Z w pierwszymprzypadku chodzi 
o starsUj wieldem kobietlY, a w drugim, Ze jest to 
zdrobnienie od slowa cmentarz. Tymczasem sl! 
to nazwy miejscowoSci. Taldch mylllcych nazw, 
a rueldedy przedziwnych, srniesznych - jest wie
le. 

Oto ruektore z nich wybrane z n Wykazu 
UfZIYdowych nazw rniejscowosci w Polsce": 

Zacznijmy od liter C i D: spotykamy tu talde 
nazwy miejscowosci jak np. Cholema Gorka, 
Cipki, Charzaste Chodupki, Chamsk, Czarny 
Koniec, Calowanie i wspomoiany juz Cmenta
nyk. Nas\fYpnie mamy: Dupaki, Draby, Dozy
wocie, DolnlJ Cz~c. Koncow jest zresztlJ wi~
cej. Poza Czamym w wykazie moiDa znaleiC 
jeszcze: Szary Koruec i Duiy Koniec. 

Niektore miejscowosci nosUj nazwy owo
cOw, janyn, potraw, jak np. Flaki, Gnanka, 
Czosnek, Bnoskwinia, Pieroi.k.i, Schaby. Naj
bardziej oryginalne wydajll si~ Dam jednak miej
scowoSci zWllce silY: Epidernia, Donosy, Dolne 
Wymiary, Duia Swoboda, Pod BablJ i Na Dziad
ku. 

(Ip) 

kierowniczki poradni pani Ja- .. _______________ _ 
Dzieci podczas zaillc dwigl Nalewajsklej jest dalsze menow na stan sluchu poborowych. 

Pokowice to drugie miasto w wojewo- rozszerzenie pracy terapeutycznej, powola- Zestawienie wynikow pozwala stwier-
dztwie legnickim posiadajC\09 swietliClil tera- nie kierownika swietlicy. Zyczymy powo- dZic, ie systematyczne uzywanie walkma-
peutycznC\. Do funkcjonujC\cej od roku przy dzenia w szlachetnych zamiarach. na stopiniowo uszkadza sluch. Swladczy 0 

Poradnl Wychowaczo-Zawodowej swietlicy tym wysoki odsetek obustronnego oslabie-
uczl['szeza czterdziescioro dzieci. Najwililcej ACHB nia sluchu wsrod amatorow walkmana. 
z terenu miasta Polkowice. SC\ to dzieci z Umlarkowane korzystanie z walkmana nle 
duiymi trudnosciami w nauce, nie majC\ce .----------------.. jest groine pod warunkiem, ie nie ma 
nawykow pracy umyslowej, nie mogC\ce Ii- wczesniejszej choroby ucha wewnll'trzne-
ezyc na pomoe rodzic6w. Aby wyposaiyc Decybel w uchu go. u tych jednak, ktorzy dlugo sluchajC\ 
dZieci z bagazem z/ych doswiadezeri i zale- muzyki 0 mocy okolo 100 dB wystll'puje jui 
glosciami w nauce w podstawowe nawyki i W niektorych francuskich osrodkach ba- pewne ryzyko. Po dwugodzinnym sluchaniu 
umiej~tnosci, konieczna jest wczesna inter- dania poborowych, pod pretekstem spraw- muzyki 0 mocy do 90 dB potrzebna jest 
wencja I pomoc, dlatego tei praca jest tu dzania ich przydatnosci do pelnienia sluiby przerwa pOttorej godziny, aieby chwilowe 
prowadzona jui z dziecmi z klas pier- wojskowej, wykonano szereg specjalistycz- ogluchnill'cie nie przerodzilo sill' po jakims 
wszych. Od wrzesnia rozszerzono zakres nych badan sluchu. Jedno z takich badan czasie w chroniczne. 
zajll'c, ktore trwajC\ obecnie od godziny 800 dotyczylo wp/ywu sluchania muzykl z walk-

wlosow znaczne. Dobra farba usz
kadza wlosy w minimalnym sto
pniu, a wlosom silnym i zdrowym 
moZe rue zaszkodzic w ogole, pod 
warunkiem, Ze przy myciu b¢/J 
stosowane dobre szampony i odiy
wki. 

Do wlosOw zniszczonych, su
chych, po trwalej ondulacji, Carbo
waniu proponuj~ bardzo dobre 
szmpony: PoUy Kur, Timotei, El
seve, Loreal i polsld kokosowy. 

- Czy cz\!Sta kqpiel nle szkodzi 
wloSQm? 

- Nawet codzienna kllpiel nie 
szkodzi wlosom. PamilYtac tylko 

nalciy, aby pny suchych wlosach 
nie byla ona zbyt ciepla. GOrllca 
woda podraioia cebulki wlosQwe, 
powoduj/Jc wydzielanie lojotoku. 
Odpowiednia temperatura wody to 
od 36°C do 40°C. Po umyciu sto
sujemy odzywki. 

- AJak posl~pujemy przywlo
sach tlustycb? 

- Przy duzym lojotoku moina 
zastosowac naSwietlanie skory 
lamp,! kwarcowlI. Najlcpiej da
wkowac zabicg co drugi dzien, 
rozpoczynaj/Jc od 1 rninuty. prze
cilYlrue bierze si~ serilY 20 kwarc6-
wek. Kaidego drua prtedJuiamy 

naSwietlanic 0 1 minut~. Dotyczy 
to jcdnak wlosow rue Carbowanych 
i rue rozjaSnianych, gdyi promie
rue lampy kwarcowej zrnieruajll 
odcien farby. 

- Gdy mamy wlosy ladue, 
blyszc~ce, zadbane - jak naleiy 
je piel~gnowac, aby byly lakle 
jak najdluiej? 

- Waine jest cz~te rozczesywa
nie wlosOw w cillgu drua, a jui. 
ruezb~ne doldadne rozczesanie 
ich wicczorem. Nie moina k1asc 
si~ z wlosami spl/Jtanyrni, na kto
rych zalega warstwa kurzu i pylu. 
Kaidym wlosom, nawel tym zu-
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(Ip) 

pelnle zdrowym, dobrze zrobi 
przeprowadzana od czasu do czasu 
kuracja wzmacniajllca. 2 godziny 
przed myciem wlosow wetrzee w 
sk6r~ glowy nast~pujllC!J mieszan
k~: wIlko, kiLkanaScie kropel oli
wy zoHwek, witarnina A+E. Okryc 
wlosy serwetk'l plastykowll i ~z
nikiem. Po kilkunastu rninutach 
umyc dwukrotnie dobrym szmpo
nem. Dobre efekty daje lei wcier3-
rue soku z c7..arnej rzodkwi. 

- Dzi~kujf za rozmowf 

Rozmawlala: 
ACHB 
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Chcemy, zeby dzieciom si~ u nas podobalo ... 
rozmowa z Barbar~ Abroiat, dyrektorem Ogniska Myzycznego w Polkowicach 

- Ognlsko Muzyczne jest jednft z niellcz
nyeh lnstytucjl w Polkowlcach ksztalcl)~
eych muzycznle dzlccl I mlodzici. Czy w 
zwil)Zku z tym duio jest ch\!tnych 1 czy wszy
scy sl! przyjmowani? 

- Raczej niewielu. Byl czas, ie ognisko Iiczylo 
ponad 100 uczni6w, a w tej chwili jest ich tylko 
59. Przyjmujcmy wszystkich, ktorzy siy do nas 
zglosZ!J. 5clekcja nie jest u nas obowitlzuj!Jca, 
d1atego, ie ognisko nie jest szkol!J 0 profiIu 
typowo profesjonalnym. Jest to szkola umuzy
kalniajljca, dlatego wszystkie drieci Slj przyjmo
wane. 

- Jakie sl! zasady prlyj\!Cia do ogniska? 

- Podstawowym warunkiem, ktory musi spel-
niae kandydat jest posiadanie przez niego wlas
nego instrumentu. Poza tym przechodzi on eg
zamin wstyPIJY, podczas ktorego badane jest 
poczucie rytmu, sluch i parruye. W naszym og
nisku istniej!J dwa dzialy. W dziale dzieciycym 
nauka lrWa 6 lat. Do tego dzialu przyjmujemy 
dzieci do dwunastego roku Zycia. Osoby, ktore 
ukoriczyly 12 lat przyjmujemy do dzialu mlo
dzieiy, nauka trwa tu 4 lata. 

- Najakich lnstrumentacb mo:ina uczycsi\! 
gry? 

- W tej chwili slj trzy podstawowe klasy w 
ognisku: k1asa fortepianu, k1asa gitary oraz akor
deonu. Od grudnia rusza kIasa tzw. instrumen
tow elektrorucznych. ZakupiliSmy organy bar
dzo dobrej jakoSci. 

- Duiojest ch\!tnycb na ten instrument? 

- Na razie rue ma duiego naboru, poniewaZ 
malo ludzi wie, ie zamierzamy prowadzie nau~ 
gry na organach. Wielu jest jednak takich, ktorzy 
chod.zli i dopytujlj siy 0 to, czemu siy osobiscie 
nie dziwiy. W tej chwili organy Slj jednym z 
najbardziej modnych instrumentow. 

- Czy wszyscy, ktorzy rozpocz\!1i nauk~ w 
ognl ku, ukonczyIlJl)'? 

- Nie. Bardzo'dulo dzieci rezygnuje, dlatego, 
ie ognisko jest szkollj plato!J. Rodzice uczniow 
co miesillc musZl\ wydae okreSlonq SUffiy pieniy. 
dzy za nauky. W tej chwili jest to 380 tysiycy na 
miesiljc. Niejednokrotnie jest tak, ie ta suma siy 
zmienia. Dawniej byla ona staia od wrzeSnia do 
czerwca. Teraz co kilka miesiycy jest inna. 
Zwiljzane to jest z podwy:ikami dia nauczycieli. 
JeieJi UrZl\d Miasta nam nie pomoie, to niestety 
od stycznia dzieci zacznlj siy wykruszae. Nie 
wszystkich bydzie stac na tak wysokie opJaty. 

- PomijaJl)c sytuacj\! flnaosowlJ uezniow, a 
raczej Ich rodzicow, ezy zdarza sl\!, ie dzlccko 
nie daje soble rady w szkole muzycznej? Po
wledzmy, :ic po kllku mies~ach nauld do
chodzl do wnlosku, :ie nie jest to dla Diego I 
postanawla zrezygnowac. Czy lakle ytuacje 
majl) miejsce? 

- 5q takie dzieci, ale nie jest ich du:io i tylko 
nieliczne decydujlj siy na przerwanie naulci. Dla 
nas, nauczycieli, kaide dziecko jest waine. My 

musimy dbae 0 to, ieby dzieciom si~ tutaj 
pQdobalo, ieby chcialy tutaj przyjsc i 
uczye siy. Jeieli ktoS nie daje sobie rady, 
jest bardzo slaby, to staramy si~ nie obcill
lac go realizowaniem programu. Rcalizu
jemy z Dim jakieS minimwn, ieby siy rue 
zniechycaJ i mogl siy uczye dalcj. W ta
kich przypadkach rezygnujemy z progra
mu oa wysokim poziornic. 

- Jakimi oslqgnifcIaml swych ucz
niow cleszy sl\! ognlsko? 

- Jedna osoba skoriczyla wyiszestudia 
muzyczne i jest to dla nas duiym osillg
niyciem, inna skonczyla sredniq szkoiy w 
Zielonej Gone. 5q tacy, ktony zdawali 
do Panstwowej 5zkoly Muzycznej w Lu
binie. Poza tym nasi uczniowie biorll 
udzial w roinych konkursach i koncer
tach. Co roku organizowany jest konkurs 
pianistyczny w Zlotoryi. Nasi uczniowie 
zawsze brali udzial i ruejednokrotnie wra
cali z niego z wyro:inieniarni . Bierzemy udzial 
w konkursach gitarowych i akordeonowych. 
Kaidego roku jakieS ognisko organizuje konccrt 
fortepianowy na cztery ryce. W tym roku laki 
koncert organizuje Lubin. a za rok od~zie siy 
on w Polkowicach. 

- Czy przy ogol ku dzlala jaklS zespOl? 

- W tej chwili isnieje zesp61 akordeonowo-gi-
tarowy. Mamy zamiar w11lczye do niego rowniei 
organy . Zesp61 cieszy siy duilJ populamoScill. 
Dzieci bardzo chytnie biorll udzial w zaj~ciach, 
jest to dJa nich ogromna frajda. Wsp6lne granie 
sprawia im dulo radosci. 

- Czy zespOi koocertuje? 

- W tej chwili nie, gdyi dw6ch uczniow ode-
szlo i trzeba pnygotowae nowych. W najblii
szej przyszloSci cheemy zorganizowae koncert 
kolyd w Domu Kultury "Impresja". 

- Co daje ukonczeoie ognlska, Jakie kwaU
Ilkacjc ma uczen, ktory je ukonczyJ? 

- Warunkiem przyjycia do Sredniej Szkoly 
Muzycznej jest ukonczenie 5zkoly Muzycznej I 
stopnia lub ukoriczenie Ogniska Muzycznego. 
Daje wiyc ono moiliwosc dalszego ksztaJcenia. 
Wedlug mnie najwainiejsze jednak jeSt to, ie 
dziecko uCZl\ce siy muzyki jest bogatsze kultu
IOWO, bardziej wrailiwe na piykno. Poznaj!lc 
instrumentwchodzi wewspanialy Swiat muzyki, 
potrafi go zrozumiee. D1a takiego dziecka mu
zyka to nie tylko disco czy rock:, to rowniei 
muzyka powaina, Jest ono bez wqtpienia bogat
sze od dzieci, ktorych kontakt z muzyklj ograni
cza siy do sluchania magnetofonu. 

- Czy mo:ie nam Pan! powledzlee, ilu absol
wentow IIczy soble ognlsko od poczfttlru swo
jego istnienla? 

- Dokladnie 66 os6b. 

- Kledy ognlsko powstaJo? 

- Zaloione zostalo w 1976 roku z inicjatywy 
Legnickiego Towarzystwa Muzycznego. 

- Jak sl\! Paul pracuje w nowym, a tak 
naprawd\! w Larym budynku? Mowlmy 0 

slarym budynku, bo klcdys ogDisko sl\! w nim 
mleSclio. Teraz po pro tu wrOclio na dawne 
mlejsce. 

- Tal<, to prawda. ByliSmy tutaj pary lat temu. 
Do tej pory ognisko zmienialo swojll siedzibQ 
czterokrotnie. Jak nam siy pracuje? Warunki Slj 

bez porownania lepsze. Do niedawna ognisko 
rnieScilo siy w baraku na ulicy Legnickiej. Pro
wadzenie w nim zaj~ bylo bardzo mycZl\ce, 
zarowno dla uczniow jak i dla nauczycieli. Naj
gorsze bylo wza jcmne zagtuszanie si~. Tutaj jest 
o wiele wygodniej i przyjemniej. Dzieci tei ina
czej odbierajlj nauky. Ale i tutaj nie jest idealnie. 
Przede wszystkim jest ciasno. Mamy zaledwie 
pi~ pomieszczen, brakuje k1asy teoretycznej, w 
ktorej moglyby odbywae siy zajycia z urnuzykal
nienia. Takie zajycia silY odbywaj~, tylko ie w 
trudnych warunkach. W jednej k1asie jest do 
dwudzicstu uczniow i dzied siy po pro!'tu rue 
miCSZCZl\. 

- Czego chcialaby soble r .;Di :iyczyc w pI a
cy zawod wej? 

- Przede wszystkim chcialabym pozbye siy 
obciqienia psyrhicznego zwiljzanego z co kilku
miesiycznym podwyiszaniem czesnego. Wia
domo, ie jeieli czesne idzie w gor~, to spada 
Hczba uczniow. JeieJi spada Iiczba uczniow, to 
nauczycieJe mniej zarabiajlj . Najlepszym roz
willzaniem byloby przeksztalcic ognisko w 
szkol~ paDstwoW~ . Niestety wlltpiy, aby to bylo 
mo:iliwe. Chcialabymjednak:, ieby Urzqd Gmi
ny pomogl nam w tskim stopniu, aby rodzice 
mogH oplacac tylko nauczycieli, a nie czynsz, 
instrumenty itd. Gdyby takbylo, to comiesiycz
na oplata bylaby stala i tak niska, ie mielibysmy 
tylu ch~tnych, if moglabym przyjlJe nowych 
nauczycieli . 

- ZYC'lymy Panl tcgo serdeczDic 1 dzl\!kujc
my 7.a rozmow\!. 

Rozmawlaly 
Agnleszka Kielar Ilzabella Wojcik 
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Mikolaju przyjdi i do nas ... 
12 grudnia odbylo si~ w Polkowicach wiele 

imprez mikolajkowych ella dzieci z miasta i gmi
ny. 

Na godzin~ 1400 do SP-4 polkowickie kolo 
TPD zaprosilo Mikolaja i 56 dzieci niepelno
sprawnych. Z uzyskanych od Urzl;Xlu Gmioy 
funduszy oraz darow przedsi~biorcow i hand
lowc6w z ul.Ociosowej przygotowano dzieciom 
slodkie niespodzianki. Dziewczyla z zespotu ta
necznego przy SP-4 zabawialy wszystkich tatl
cami dyskotekowymi, a mtodsze dzieci z kola 
teatralnego dziaJajqcego przy internacie szkoly 
przedstawily inscenizacjy "0 wr6belku elemel
ku". ° godzinie 15

00 Mikolaj gOScit i sprawiaJ 
rado~c dzieciom czlonk6w klubu "Feniks". Po-

Tu tei jest ladnie 
Zakonczono konkurs .Gmina ladna, 

czysta, estetyczna", rozdano nagrody, ale 
znajdujC\ sl~ jeszcze w Polkowieach miej
sea, ktore poza konkursem zaslugujC\ na 
choc/aiby wyr6Znienie. Do takich miejsc 
moi:emy zaliczyc budynkl komunalne na uli
cy Gtogowsklej. Dozorczynl pani Jadwiga 
Gilbert zadowolona jest z lokatorow, ktorzy 
ukwiecili parapety na klatkach schodowych, 
zakupill i powles iii firanki, dbajC\ na co dzien 
o czystosc na korytarzach, schodach i przed 
bloklem. Wiele prac remontowych wykonujC\ 
we wlasnym zakresie, nie dzielC\c pomlesz
czen w budynku na wlasne i wspolne. 

W godzinach przedpotudniowych w "Dia
gonali" OSrodek Pomoey Spolecznej zorganizo
wal impre~ dla 160 dzieci swoich podopiecz
nych. ROzpoc~IO przedstawieniem lealralnym 
,,0 rybaku i zlotej rybce" w wykonaniu aklorow 
seeny jeleniogorskiej. W czasie trwania spekta
k1u moeno zdenerwowani organizalorzy wypa
trywali paczek, ktoryeh nie dostarczono na czas 
z wroclawskiej hurtowni. Troeh~ zoiecierpli
wione dzieci oezekiwaly Mikolaja, bo przeciei 
najwi~ksZl! atrakcjq mialy bye paczki. Na szc~
Scie wszystko dobrze si~ skonczylo, sp6Znione 
slodkoSci wreszcie dotarly i szybko wyrnazaly z 
pami~i uradowanych dzieci zoiecierpliwienie i 
niepokoj. 

dobne zabawy mialy miejsce na pewno jeszcze • ________________ _ 

w wielu r6inych plac6wkach. Marny nadziejy, 
ie prezenty gwiazdkowe bydq r6wnie bogale co 
mikolajkowe czego iyczymy wszystkim grzecz
nym dzieciom. 

ACHB 

mniej wif/cej wyglClda dzisiaj oblicze nasze
go miasta z punktu widzenia przecl~tnego 
zjadacza chleba. Mot.emy wi~ bye zado
wolenl z tego, te tak pi~knie si~ one rozwija. 

PS. Prosz~ uprzejmie 0 umieszczenie 

--~~~~~~~~~~~-------------------., tego artykulu na lamach ~Gazety Polkowic

Polkowice dzisiaj 
Miasto Polkowice, serce Zaglebia Mie

dziowego, zmienilo swoj wyglCld nie do po
znania. Nowoczesne, szerokie chodniki, 
eleganckie kosze na smieci, pi~kny skwe
rek na osiedlu Sienkiewicza, przy ulicy 
WoIodyjowskiego, nowy budynek poczty, 
PGM. KwltnClce budownictwo mieszkanio
we na osiedlu Sienkiewicza, przy ulicy 
WoIodyjowskiego J Dllbrowskiego szreg 
plac6wek handlowych rotnego typu, pijal
nie piwa, kt6re rosnll jak grzyby po deszczu 
i cieszll si~ dutym powodzeniem. Eleganc
ko utrzymane lokale, jak np. u pana JarzClb-

ka, czy drink bar u Maksa. Bazar, na kt6ry 
przjetdtajCl przybysze ze wschodu, dobre 
oswietlenie ulic, wszystko to niewCltpliwie 
jest zaslugCl wladz miasta. 

Dzisiaj miasto wygillda, oczywiscie cza
sowo, jak Sarajewo po pociskach artyleryl
skich, na skutek licznych wykop6w. Pr~tnie 
dziala Osrodek Pomocy Spolecznej, pod 
kierownictwem pani Barbary Andrzeje
wsklej ZwiClzek Emeryt6w i Rencist6w, 
aktywnie pracuje Strai. Miejska i policja. 
Ukazuje si~ ~Gazeta Polkowicka n w pi~knej 
szacie graficznej i staje si~ coraz bardziej 
ciekawa i poczytna. 

Jednakie w tym miesiClcu dotkliwie od
czuwa si~ brak baru mlecznego, z kt6rego 
korzystali ludzie starsi, emerycl, rencisci, 
ktorych jest tutaj niemalo. Dziala stol6wka 
parafialna przy koscle/e .§w. Mikolaja dla 
rencidt6w i emeryt6w ale to za malo. Tak 

kiet za co z gory bardzo dzi~kuj~. Nadmie-
niam tu, ie przez okres 3 ostatnich lat nie 
by/em w Polkowlcach, w ktorych mieszkam 
jut 24 lata. Jestem obecnie na emeryturze. 
l.Clcz~ serdeczne pozdrowienia dla calef re
dakcji nGazety Polkowickier. 

Jerzy DzJarmaga 
UJ. Wofodyjowsklego 4/19 

59-320 Polkowlce 

.,., I STEREO! 24 GODZINY NON STOP! let ... JUZ NAS TU Sl. YCHAC ! 

l' ~... . 
Do NAS BLlZEJ ! 
St. UCHAJCIE NAS, 

DZWONCIE! ~ !ead/4 ~ . I .. 

GRAMY TYLKO DLA WAS! (f) 607-15 

Najlepszy odbi6r na anlenie pionowej 
(nie zbiorczej) UKF 67,8 MHz 

W trudnych warunkach lerenowych i rniej
scach bardzo oddalonych od Legnicy (45 km) 
odbi6r poprawia: wylqczenie stereo, ustawienie 
radia kolo okna od strony Legnicy. 

Na pewno nas znajdziecie! 
W "Radio Legnica~ dla wszystkich: muzy

ka, sport, informacja lokalna. 

Radio Legnica! - do tanca i do r6i.aftca! 

Olo nasze propozycJe w lygodnlu: 
- w noey muzyka z satelily, 
- serwisy informacyjne i prognozy pogody co 

godziny, 
• korespondencje, reportaie na gor~co, 

- infoonacja 0 pracy sarnorzqd6w Iokalnycb, 
- dwa bloki sportowe w poniedzialki i srody w 

godz. 1700 
- 1900 oraz bez~rednie transmi

sje z meczQw. 
- ZUS - pytania i odpowiedzi - piqtekgodz. 930 

- lzba skarbowa - pytania i odpowiedzi - piljtek 
godz. 1010. 

Codziennie: 
- propozycje kulturalne godz. 735

, 

- kronika policyjna godz. 945
, 

- informacje drogowe godz. 630 i 1205 

Zaczynamy program wlasny o~odz. 600
, 

koticzymy 0 godz. 22 

Afuzyka,roz~ka,konkursy 

na tete/on Non Stop cary tydzieft! 

Radio Legnica utrzymuje siy wylljczoie z 
reklam. Nie bylo i nie jest przez nikogo spon
sorowane. 

N1E UKRYW AJ Sm PRZED KLlENTAMII 
REKLAMUJ SI~ W RADIU .. L" 

59-220 Legnica ul.Zielona 5/6 
tel. 606-28 (sekretarial), 607-15 (redakcja), 

tel/fax 608-18 
59-300 Lubin uI.M.C. Sklodowskiej 14 

(oftcyna) 
W prz trojonych odbiornlkach zacbod

nlch odczyt naszej cz~totJjwosci - 95 MHz 



~R':I:'A. S.AL. 
T=rzySIwO Ubezpieczen i ReasekiJracji 

oferuje: 

pelny zakres ubezpieczen 

.:. W przypadku oplaty obowil}zkowego ubezpieczenia 
O.C. "zielona karta" zostaje wydana za darmo na xaly 
rok. 

<) Dodatkowo 20% znii:ki dla klientow, ktorzy zawr., 
ubezpieczenie w grudniu. 

Zapraszamy 

00 00 w godz. 8 - 16 
ul.D~browskiego 2 
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Polkowice, 
Pawilon Handlowy, ul. Gtogowska 19, 

tel. 45-14-53; 
Lubin, 

ul. Kosciuszki 36 a, tel. 42-10-37; 
Gfogow, 

Osiedle Piast6w, ul. Budziszynska 3 a 

Zamieniy dom mieszkalny w Biedtzychowie 5 na 
micszkanie wlasnosciowe 2-pokoj0we w Polkowicach. 

Wiadomosc: Polkowice, ul.Kmicica 4/4 po godz. 17")0 

*** Biuro Poselskie posla Kongresu Liberalno -
Demokratycznego Marka Moszczytiskiego, Polkowice, 
ul.Dl)browskiego 2 czynne: w poniedzialki, srody, 
czwartki i pil)tki w godz. od 1000 do 1400, we wlu[ki od 
godz. 1300 do 1700

. 

Biuro prowadzi r6wniez sprawy KLD woj.legnickiego. 
Tel. 45-20-01 w. 22. 

*** Akwizytor Pomorskiego Towarzyslwa 
Ubczpieczeniowego "Gryf' zawiera po konkurencyjnych 
cenach ubczpicczcnia komunikacyjne i mieszkaniowc_ 

Glog6w, tel. 347-729. 

Lek. chor6b wewnf(trznych 
MACIEJ BIARDZKI 

asystent 
Oddzi~u Kardiologiczno-Internistycznego 

GHS ZOZ w Lubinie 
przyjmuje 

w Zakfadzie Rehabilitacji w GZOZ 
Polkowice 

wtorki i picttki 17°°_1800 
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"Piwnica pod Baranami" 
w polkowickim Domu Kultury 

12 i 13 grudnia w OK .. Impresja~ krOlowala 
niepodzielnie "Piwnica pod baranami~. Trzy na
zwiska, trzech wspanialych wykonawcow, trzy 
niezapomniane recitale. 

Jcsienny deszczowy wiecz6r, wiecz6r, ktOry 
nastra ja do wspomnien. Sala wypelniona widza
mi oczekuj!jcymi Da wyst~p Leszka Dlugosza -
kompozytora, poety, pieSniarza. Artysta spaZn.ia 
si~, dojechal przed chwih" aJe czekae warto. 
Nareszcie pojawia sj~ na scenie, witany bardzo 
cieplo, siada przy pianinie j mowi .. . Mowi 0 

ponurych, jesiennych dniacb i 0 tyro "jak to si~ 
czeka na WiOSD~". Piosenklj 0 tym oczekiwaniu 
wprowadza widz6w w nastr6j rozmarzenia, pro
wokuje wspomnienia. On sam wsporoina ... 
Wsporoina ·zim~ sprzed bJisko 12 lat, milosc, 
kt6ra gdzie.s uciek.ia, .,jej barwnq sukienk~ ~. Nie 
m6wiljc wiele, "roowi" 0 sobie prawie wszystko. 

Leszek Dlugosz gra od 7 roku Zycia. Orog~ 
artystycznlj roZPOCZllI dosyc typowo, od stu
denckiego teatrzyku "Hefajstos" na Uniwersy
tecie w Krakowie. Potem byla "Piwnica pod 
Baranami", programy mdiowe, telewizyjne ... 
Natchnienie dQ swych tekst6w czerpie ze wszy
stkiego co go otacza, z wlasnych przeiyc i ob
serwacji. 

.. Moim najwi~kszym dolychczasowym su
kcesem jest to, ie mam serdecznq, bardzo wier
nlj , oddanlj publicznosc wsz~dzie gdzie jestem. 
Sukses ten osi!jgnqlem dzi~ki okreSlonej pracy, 
okreSlonej postawie, okreSlonym warto~iom, a 
nie takim, czy innym, jak to si~ c~to zdarza 
podparkom". 

Co jest najwi~kszym marzeniem Leszka 
Dtugosza? 

.,Ja nie jestem Amadeusz Mozart, ale moim, 
moie najwi~kszym, chyba realnyrn marzeniem 
jest miee na tyle zorganizowane, spokojne, usta
bilizowane iycie, bym m6g1 zrobic to, co jeszcze 
chcialbym zrobic" 

Niedziela godz. 1600 

Znow przenosimy sj~ w specyficznq atmo
sfer~ "Piwnicy pod Baranami". Tym razem 

przenoszl) nas w nil) Grzegorz Tumau i Anna 
Szalapak. OOOje zwil)zani z tym jedynym w 
swoim rodzaju miejscem. Na sali pOlmrok, na 
scenie mlody czlowiek wraz z zespolem. 

Grzegorz Turnau - autor, kompozytor i wy
konawca swoich utworow, od 9lat zwiqzany z 
"PiwniClj pod Baranarni", do kt6rej trafil jako 
zwyci~zca Festiwalu Piosenki Studenckiej w 
84r. Niedawno, w zeszlyrn roku, wydal plyt~, 
obecnie przygotowujenast~pnlj. Duiy wplyw na 
tw6rcwsc Grzegorza Turnaua mieLi Michal Za
blocki - poeta, satyryk i przyjaciel Tumaua, Piotr 
Skrzynecki - tw6rca "Piwnicy" oraz Jan Kanty
PawluSkiewicz - wsp61pracownik "Piwnicy'·. 
1m tez poswi~H duro miejsca w swym recitalu. 
Caly sw6j wyst~p artysta podzielil na IV cz~i. 
W pierwszej gral i spiewal utwory z plyty, jaklj 
wydal w zeszlym roku. Orugq C7¢ wypelnili w 
caJ~j Jan Kanty-Pawluskiewicz i jego teksly 
oraz Piotr Skrzynecki - osoOOwosc, pod ktorej 
wpJywem pozostali wszyscy autorzy HPiwnicy". 
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Ten wplyw widac wyraZnie w muzyce i tekstach, 
Jakie wykonuje Grzegorz Tymau. "Opowiese 0 

Emansie" - wielkanocnym jarrnarku krako
wskim - oddala w pelni specyficzny klimat Kra
kowa i ~isly zwil)zek autora z tym miastem. W 
trreciej c~i Hpowr6cil" do nas p.Grzcgorz. On 
i pianino, "Pianista i ja ~ - spiewal 0 paryskim 
10kaJu, deszczu za oknem i beznadziejnoSci lu
dzkich poczynan. Nostalgia, ironia i sarkastycz
ny dystans do tego, czego czlowiek zmienic nie 
moZe. Czwarta c~c to kompozycje Grzegorza 
Turnaua do wierszy ulubionych poetow Ewy 
Lipskiej i Krzysztofa Kamila Baczyflskiego. Re
cital zakonczyl kompozycjlj "Dokljd doszLi
smy?"' do slow Michala Zablockiego. Byla w 
tym utworze nadzieja i beznadzieja, z1oS<: i 000-
j~tnosc, a odpowiedz na zadane pytanie kaZdy 
musi sam sobie odpowiedziee. 

Godz.1800 

Nieznane emocje i mieszane uczucia Jakie 
obudzil w widzach Grzegorz Tumau podsycila 
jeszcze Anna Szalapak, ktora wyst~powala tego 
samego wieczoru . Zbudowala ona atmosfe~ 
peIn!J niepokoju. Tworzyly j!J scenografia, dra
pieina muzy ka i wibrujqcy glos anystki. Drobna 
szatynka z niespotykanie dlugimi wlosami za
skakiwala, bawila i drainila. Bogaty repertuar, 
POCZllwszy od ba jek, skonczywszy na gl~OOkich 

lirykach, gwaltowne zmiany nastroju, blask pa
Iljcych si~ swiec, choreografia - cala gama srod
k6w jakiJd 'Ipcrowala Anna Szalapak, porusza-
la do gl~bi. . 

Spiewala 0 wszystkim: 0 i.alu bezdzietnej 
matki i 0 rniloSci slonia do pchly Nie pozwolila 
ani na chwil~ spojrzee w okno, zaporoniee 0 niej, 
powr6cic mysllj do rzeczywistoSci. Wypelniala 
sal~ do konca. ° He nostalgia Leszka Dlugosza 
i swego rodzaju bunt Grzegorza Tumaua rozply
n~ly si~ w jaskrawym swietle korytarza "lmpre
sji", 0 tyle ona pozostawila rozedrganq ~ jednq 
strun~, indywidualnlj dIa kaWego widza. 

To byl spektakl swiatla, muzyki, tanca i 
glosu, w k16rym gl6wnlj rol~ grala Anna SzaIa
pak. 

Barbara Krysztof 
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KaJejdoskop sportoury 
Do tradycji naleilJ imprezy sportowe orga

nizowane przez Zak1ady G6rnicze "Polkowice" 
z okazji dorocznego g6rnieznego Swi<:ta. Tym 
razem, podobnie jak w latach poprzednieh, od
byly siy dwa indywidualne turnieje. 2 grudnia 
szaehowy, zaS 3 grudnia w tenisie stolowym. 

Pierwszy z nich rozgrywany byl w Mi~
dzyzakladowej Przyehodni Zdrowia. Na jego 
starcie stanylo kilkunastu zawodnik6w. Najle
pszym okazal siy Roman Nikoluk, kt6ry w osta
tecznej Idasyflkacji wyprzedziJ Janusza Filipia
ka i Jerzego Ciupky (wszyscy z ZG "Polkowi
ce"). 

SzachiSci rozgrywali swoje partie systemem 
blyskawicznym, czyli dwa razy po piye minut. 

lP· ." > Tumiej terusa stolowego roz
. ....' grywany byl w sali gimnastyeznej 

SP-3. Wzi<:lo w Dim udzial kilkWla-
o stu pingpongist6w. Na podium zwy

ci~zc6w stanyla tr6jka zawodnik6w "G6rnika" 
Polkowice. Pierwsze lniejsce zajljl Leszek Go
liitski, kt6ry tyro razem pozostawi! w cieDiu 
braci Slawomira i Grzegorza SlowiDskich. 

Zwycj~zcy tycb turniej6w otrzymali pueha
ry ufundowane przez dyrektora "polkowickiej" 
kopalni. 

Z udzialem 25 sztangisl6w od-

r· by! siy w Polkowicach XV BarbOr
'. . kowy Tumiej w Podnoszeniu Ci~i.a

r6w. Zdaniem obserwator6w znajll
cych lydyscyplinysportu tumiej ten 

mial bardzo wysoki poziom pod wzglydem 
osillgni~tych wynik6w. SpoSrOd ciyZarowc6w 
G6rnika Polkowicc wielu odnotowalo doskona-

Ie rezultaty, bijllc swoje dotychczasowe rekordy 
iyciowe. N a1e:ieli do nicb: Bartlomiej Kurt, Ro
bert Kostera, Piotr Skierka, Robert Kawalko, 
Roman Fecki i Rafal Kulig. 

Pr6cz gospodarzy w imprezie, rozegranej 28 
listopada, wziyli udzial sztangiSci Slqska Wroc
law, ZagJybia Walbrzych oraz Legrolu Legnica. 
Dodatkowll atrakcjlj doskonale przygotowanej i 
przeprowadzonej imprezy byJy nagrody ufun
dowane przez polkowickich biznesmen6w, do 
kt6rych nale:ieli Jerzy Wygrzynowski ze sp61ki 
"Polg6r", Zygmwlt Kostera, wlaSciciel baru 
piwnego, Jerzy Kurt z finny "Kurtex" oraz miej
scowy MZKS G6rnik. 

Dramatyczny przebieg mial te-

® ............. Wl' ••.. "...... goroczny fmal turnieju koszyk6wki 
" ~ dziewczqt ze szk61 podstawowych 

" .. ", 0 Puchar przegl1Jdu Sportowego, 
N .~., rozgrywany po raz dziewilJty w 

Osinie. Po zaciytej waJce trofeumprzypadlo SP-
3 w Polkowicach, kt6ra pokonala SP-I0 Kosza
lin 41:40. Warto nadmieruc,:ie do ostatruchmi
nut koszalinianki przegrywaly 37:41, jednak 0 

ostatecznym rczultacie zadecydowal rzu! za trzy 
punkty. 

Finalowe druZyny podzielily siy rowniei 
najcenniejszymi wyr6Znieniami indywidualny
mi. Najlepszq zawodnkzklj turnieju uznano Ju
styny Konewczyitsklj z Polkowic, natomiast naj
skuteczniejszq strzelczynill zostala Agnieszka 
Pawlak z Koszalina. Ostateczna kolejnosc byla 
nastypujllca: 

1. SP-3 Polkowice 
2. SP-lO Koszalin 

Podn05zenie ciQiar6w 
W dniach 4 i 5 grudnla w Zychlinle odbyly si~ 

mistrzostwa Polski w podnoszeniu ci~iar6w do lat 
23. Jednym z uczestmik6w tej imprezy byl repre
zentant G6rnika Polkowice Stanislaw Michajluk. 
Sw6j awans zawdzi~czyl doskonalemu wynikowi 
255 kg, jaki uzyskal w dwuboju w wadze do 67,5 
kg. 

Na iychlinskim pomoscie wsr6d najlepszych 
w kraju Stanislaw Michajluk zajetl piette miejsce, 
uzyskujetc w dwuboju 245 kg. Warto nadmienic, ie 
nasz zawodnik startowal w tych zawodach jako 
jedyny amator. Na codzien pracuje w Zakladach 
G6rniczych "Rudna", a na Mistrzostwa Polski po- . 
jechal po przepracowanlu nocnej zmiany. Potwier
dzily si~ slowa Zbigniewa Radzienczaka, trenera 
polkowickich sztangist6w, kt6ry przed wyjazdem 
swego podopiecznego powiedzial: .Staszek jest w 
stanie wywalczyc wysoket pozycj~ w swojej kate
gorii wagowej, zwfaszcza w podrzucie, kt6ry jest 
jego silnet konkurencjet". 

Gratulujemy trenerowi i lege podopiecznemu, 
iyczetc przy okazji spokojnych SWlett Boiego Na- , 
rodzenla i szcz~sliwego Nowego Roku calej ekipie . 
polkowickich ci~iarowc6w. 

(ale) 

I rund~ rozgrywek ligl makroregionalnej 
pingpongiSci G6rnika zakoriczq 20 grudnia 
meczem z Juniorem Leszno. 

Dotychczas bez straty punktu prowadzq 
w tabeli, a w ostatnim spotkaniu pokonali na 
wyjeidzie druiyny Pogoni Gora 14:4. W me
czu punktowali: P.Nowak - 4,5, M.Szeliga -
4,5, S.Slowinskl- 3,5, T.SI~zak - 1 i G.Slowin
ski - 0,5. 

II druiyna Gornika zwyciqiyla na 
wyjetdzie Start Choblenia 11:7 i takie utrzy
muje pierwszq lokat~ w rozgrywkach klasyW. 

8 grudnia w sali SP-3 odbyl si~ Barb6rko
wy Turniaj Tenisa Stolowego 0 Puchar Prze
wodnicz~cego Zwll\Zku Zawodowego prze
mysly Miedziowego Gornik6w dzialajqcego 

-------- ----------- przy ZG Polkowice. Przy pi~ciu stolach na 
malej sali zgromadzilo si~ szesCdziesi~cioro 
dziewczqt i chlopc6w z polkowickich szk6l. 

3. MKS Pabianice 
4. MKS Orlik Brzeg 
5. SP-27 Szczecin 
6. SP Stepnica 
7. SP-3 Dzialdowo 
8. SKS Osina 
9. SP-l Stargard 

10. MKS Zryw Toruit 
11. SP-4 Goleni6w 

Jf
,- Z udzialem III zawodniezek i 

,; zaw0dnik6w z calego kraju w Lubi-
> Die odbyl siy 5 grudnia tradycyjny 

bieg baroorkowy 0 Lampky G6rni-
ezq. Dystans 10 km mieli do pokonania 
m~ZczyZni w szeSciu, a kobiety w trzech katego
riach wiekowyeh. W kategorii open zwyci~Zyt 
reprezentant WKS OleSniczanka Karol DoI~ga, 
kt6ry ostratecznie wyprzedzil Andrzeja Krzy
Scina z Poznania i Tadeusza Kajdera z Nowej 
Soli. Czas zwyciyzcy wynosil29,19,85 mninu
ly. 

Sposroo uczestnikow tej imprezy wybralem 
osoby reprezentujljce miasto i okolice Polkowic. 
W kategorii do 351at trzecie miejsce za jyla Nina 
Tetera z Zukowic, natomiast wSroo m<:Zczyzn 
naj!epszym okazal si~ Leszek Kolodziejezyk z 
Polkowic startujl}cy w kategorii od 40-49 lat. 
Ostatecznie zajlll trzecie miejsee. 

W kJasyflkacji zaklad6w KGHM Polska 
Miedi SA najepszym bylleprezentant ZG Lubin 
-Mieczyslaw Bobillski. Drugieroiejscezajl}l Jan 
Kurzeja - ZG "Polkowice", a trzecim bylRy
szard Fllk z HM Glog6w. Organizatorami impre
zy byly Zak1ady G6rnicze "Lubin", KGHMl'ol
ska MiedZ SA oraz lubiitski OSiR. Sydzill gl6w
nym zawod6w byl Bogdan Dllbrowski. 

Andrzej Lech 

Turniej rozegrany zostal w kilku katego· 
riach wiekowych. Wsr6d dziewczqt kl. V-VIII 
najlepsz~ okazala si~ A.Siwek zwyci~iajl\c w 
finale A.Slusarczyk, trzecia byla M.Suszycka 
(wszystkie z SP-1). Najmlodszq kategori~ 
chlopc6w kl.l-IV wygral A.Jaskowiak (SP-4) 
przed D.Heinze (SP-1) i M.Olszewskim (SP-
3). W kl. V-VIII A.Mladszew (SP-4) zwyci~iyl 
w finale J. Wiech a (SP-3), a w meczu 0 trzecie 
miejsce K.Adamski pokonal S.Teodorisa 
(obaj z SP-3). Kategori~ powyiej kl. VIII wy
gral P.Nowak, drugi byl T.SI~zak, trzeci 
M.Szeliga a czwarty B.Biedrzycki. 

Zwyci~zcy otrzymali atrakcyjne nagrody 
rzeczowe ufundowane dzi~ki inicjatywie szefa 
ZZPM Z.Rewolirisklego, ktory stanl\1 na wyso
kosci zadania, sprawiajqc duio przyjemnosci 
i satysfakcji licznie przybylej mlodziezy. 

(S) 



Polkowiczanki 
5 sekund do koncowego gwizdka. Na sali 

300 osobowa widownia. Napi~ie siyga zenilu. 
Na parkiecie walcZll dziewczyta Polkowic i Wo
lomina. Niesamowity doping. W boksie druzyny 
gOSci wielka feta, uSciski,gratulacje, podskoki 
radoSci z faktu prowadzenia 42:4l. 
Pilka dla zedenerwowanych polko
wiczanek. Zdesperowani kibice 
krzyczlj: "Jolka, Jolka~. Czasu coraz 
mniej . Blyskawiczny wyrzut pilld z 
boku do Joli, a ta w ostatniej sekun
dzie, rownolegle z gwizdkiem ~
dziego wrzuca pil~ do kosza ... za 
trzy punkty. Zwyci.ystwo Polkowic. 
Rad0S6 gospodarzy i placz pokona
nych. Wszyscy zadaj:j sobie pytanie: 
"Jak to mozliwe .. . ?". 

W dniach od 10-13 drudnia w 
miejscowej SP3 odbyl sit; II Og61-
nopolski Tumiej Baroorkowy 
dziewcZllt do lat 15 w koszyk6wce. 
Sympatycy lej najmlodszej dyscy
pliny sportu w Polkowicach rnieLi 
okazjy obcjrzee doskonall} gry tniej
scowych dziewczllt z druzynami 
Warszawy, Swarzydza, Tomaszowa 
Mazowie~kiego, Liberca i Wolomi-
Da. 

- Por6wnujl}c wszystkie tegoro
czne turnieje do polkowickiego - po
wiedzial Jacek Kubicki, drugi trener 
kadry kadetek - ten byl najlepszy 
pod kaidym wzglydem. Doskonala 
organizacja, wyrownana gra wszysLkich zespo-
16w i co najwainiejsze w tego typu turniejach, 
bardzo dobre ~dziowanie. 

- Kosztowalo to nas bardzo duzo wysilku -
m6wi KrzysztofOlszynski trenerdruiyny SP-3. 
- Przygolowania rozpoczyLiSmy juz od strefo
wych mistrzostw Polski organizowanych w 
czerwcu. Wzbogaceni doSwiadczeniami rOw
Diez z organizacji pierwszego turnieju baroorko
wego, taralismy sit; dopiljc wszystko na przy
slowiowy ostatrti guzik. 

- W czasie, gdy trenerzy zajmowali SiySlro
nlj "sportow!( turnieju - dodaje Mieczyslaw 
Banach, dusza i sila nawclowa calej imprezy -
ja zabiegalcm 0 sponsor6w, klorzy zechcieLiby 
przy1llczye siy do organizaeji. Wsr6d nieh 
zllaleZli siy Henryk Gawrzol, WlaSciciel finny 
Hydro-Trans, klory zafundowal dziewczytom 
stroje i buty. Jan Zapolski z polkowickiej "Fra
garli" zabezpieczyl wszystkim uczestnikom na
poje i zorganizowal jednoczeSnie sklepik spo
zywczy z wytywieniem i slodyczarni. Sporym 
zaskoczeniem bylo r6wniez pojawienie siy dy
rektora piekami z Rudnej, pana Eudeniusza Ko
mornickiego, dekiarujllcego uczestnikom pie
czywo. 

WieSe 0 doskonalej atrnosferze i organizacji 
polkowickiego tumieju romosi sit; totem biy
skawicy . Chyc udzialu w tegorocznej imprezie 
Zglosilo 28 zespol6w z calego kraju. Niestety, ze 
wzlydu na skromnll bazy hote!owlj, organizato
rzy zmuszeni byli wybrae tylko 8 druiyn. 

-To fakl - stwierdza Krzysztof Olszynski -
Die mamy wlasnej bazy. Korzystamy z pomocy 

znowu na topie 
ZG "Rudna". W tym roku, dziyki uprzejmoSci 
kierwonictwa tej kopalni, obniiouo nam ko zty, 
co pozwolilo nam ua skorzystanie z ich boleti 
pracowniczych. Dysponujemy r6wnicz skro
mnll baZlj sportowlj. Wszystkie imprezy sporto-

we rozgtywamy w sali gimnastycznej naszej 
szkoly. Z utysknieniem czekamy na oddanie no
wej, kt6ra odpowiadac bydzie nonnom europej
skim. 

- Zloiylem deklaracj~ polkowickim dziala
czom - stwierdza kierowniksckcji koszyk6wki 
wroclawskiej Slyzy Andrzej Kubas - :ic z chwillj 
oddania do uzytku nowej bati sportowej, wszy
stkie mecze pierwszoligowe SI'Yzy bydziemy 
rozgrywae w Polkowicach. To cbyba najlepicj 
swiadezy 0 zaangaiowaniu i dobrej organizacji 
tego typu imprez przez polkowickich dzialaezy. 
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- W 1995 roku Polska by<izieorganizatorem 
mistrzostw Europy juniorow w koszyk6wce -
stwierdza JacekKubicki, IT trener kadry narodo
wej kadetek. - Decyzj~, co do miasta, w kl6rym 
odbydzie si'Y ta impreza, podejmie Polski Zwilj
zek Koszykowki. Jednak osobiScie byd~ reko
mendowal Polkowice. Moim zdaniem organiza
cja takich imprez powinua bye dana malym mia
steczkom, d7i'Yki czemu zyskamy znakomitll 

propagand'Y tej dyseypliny sportu. 
o Polkowice jestem spokojoy, po
niewaZ jest tu du:ie zainteresowa
nie koszyk6wkl}, a przcde wszy
sLkim ogromna umiejf,':tnosc orga
nizowania takiego tumieju. 

Oglildalem fragmenty kilku 
spotkan ,stojllcych na przecictnym 
poziomie. lednak w meczach z 
udzialem polkowickicb koszyka
rek roinica byla znaczna. Wyroz
nialy shy szybkoSci:j, celuymi po
daniami i rzutami na kosz. Byla w 
ich grzc jakaS niepisana deterrni
nacja przy jednoczesnej Dicsamo
witej odpomosci psychicznej. 

- Praktycznie od trzeciej klasy 
gram w koszyk6wkf,': - mowi 10-
lanta Mo kaluk. - Od samego po
cZljtku rwalam sic;: do gry i chyba 
cos lUi wychodzilo, skoro zwerbo
wal mnie do druzyny trener. 

- Podobnie jak Jola cheialam 
grat w zespole - dodaje Monika 
Trojanowska. - Krok po kroku oa
bieratysmy doswiadczenia. 

- Poznawalysmy tajniki gry w 
kosza - wtrqca Malogosia Mini

chowska. - Myslc;:, :ic coraz lepiej nam to wy
chodzi. 

- Mimo trening6w mamy duio CZSII - pod
powiada Agnieszka Jenczak. - Starcza go na 
nauky. 

- Dodatkowo uczestrticzymy - stwierdza 
Ania Witek - w zajf,':ciacb kola polonistycznego. 

- Wystarcza r6wniez czasu na naukf,': jyzy
kow obcycb - podpowiada Monika. 

Wszystkie aUlorytatywnie stwierdzajl}, :ic 
sport w niczym nie przeszkadza. 



Gazeta Polkowicka 

Koniec roku to jak zwylde czas podsumo
wan wynik6w, wyczyn6w i zmagan. Taktezjest 
w sporcie. Nadszedl czas, aby zestawic wyniki 
naszych polkowickich sportowcow z osiljgni~
ciarni naszych mistrz6w krajowych. I oo? I wlaS
nie dochodzirny do wniosku, i.e polkowicki 
sport rue jest wcale w takim dolku, jak to si~ 
zwyldo slyszeC w telewizji 0 polskim sporcie. 
Mamy si~ czym pochwalic rue tylko w wojewo
dztwie, regionie, czy tei w Polsce, ale takZe w 
Europie. 

Osiljgni~ia naszych ci~Zarowc6w na euro-

plebiscyt na najlepszego i najpopularniejszego sportowca [ 
SPORTOWIEC TRENER OSOBAZGLASZAJ~CA 

1 ........... ........................... . 1. ...................................... Im~ i nazwisko ....... ......... .. . 

2 ........................ .. .............. 2 ..................................... .. 
Adres: ............................... . 

3 ....... ................................ . 3 ........................ ........................................................... . . ...... ............ _ ............................................................................................... .... ..;~ 
nych, czyli trener6w, kt6rzy kosztem wyrzeczen - podnoszerue ci~Zarow, Marek Rybitwa, Jan 
sprawujlj piec~ nad tymi pierwszymi. Poczta, Grzegorz Pisarski, Roman Mljdracho-

W trzech pierwszych numerach noworocz- wski, KrzysztofKlosmski - pilka noma, Slawo-
mir Marszalek, Mieczyslaw Babinski, Leszek 

Najlepsi sprtowcy i trenerzy roku 
- plebiscyt 

Kolodziejczyk, Lukasz Chyb - lekkoatletyka, 
Jolanta Moskaluk, Malgorzata Minichowska, 
Justyna Konewczyriska, Monika Trojanowska, 
Anna Konewczytiska, Agnieszka Jenczak, Anna 
Witek - koszyk6wka, Robert Witkowski - kara
te. pejskich arenach SlI pokafne, takZe kolarze majl! 

si~ czym poszczycic oa zawodach mi~dzynaro
dowych. Na krajowych boiskach i bieiniach od
nosz:J sukcesy nasi lekkoatleci i koszy karki. Nie 
najgorzej spisujlj siy takZe pilkarze nomi, kara
tecy, tenisiSci stolowi a takZe brydZySci. Mamy 
w Polkowicach jeszcze wi~j sekcji sporto
wych: sq plywacy, triathlonlSci, kulturys<:i i te
nisiSci ziemni. 

Organizujemy wi~ I. plebiscyt na najle
pszego i najpopularniejszego sportowca i trene
ra Polkowic w 1992 r. 

W naszym swilltecmym numerze zaprezen
tujemy Pan.slwu sportowc6w, ktorzy swoimi 
wyst~pami rozslawili nasze miaslo w karaju i za 
graniClj. A takZe tych, moZe rueco niezauwaZal-

- Czy Pan zauwa:iyl, jak spontanicznie re
aguje m10dziez i te maluchy? - pyla rnnie jedna 
z rnatek obserwu jqca wYSWpy kolejnych druiyn. 
- Moja c6rka, mimo, i.e jest dopiero w czwartej 
klasie, jui rozpoc~la g~ w koszykowky. Calli 
noc nie spa la, tak przeiywala wyst~p swoich 
starszych koleianek. 

MoZe to bye skromna relacja. Smiem jednak 
stwierdzic, i.e 0 polkowickiej koszyk6wce mo
wic bydcJ jeszcze nie raz. Nie jest to przeciei ani 
pierwsza ani ostatnia impreza lego typu w tyro 
mieScie. W przyszlorocmym turnieju, jak za-

nych "Gazety Polkowickiej" zapoznajll sl~ Pan
stwo blii.ej z sylwetkarni i osillgni~iarni na
szych sportowc6w i treoerow. W kaidym z tych 
numerow ukai.e siy taki.e kupon, na kt6rym hy
dzie moZon zglaszac kandydatury swoich ido
Ii. Wypelniooe czytelnie kupony naleiy nadeslae 
lub do~zyc osobiScie do Urz¢u Grniuy w 
Polkowicach, ul.Legnicka 15 z dopiskiem "Ple
biscyt". 

A oto lista sportowcow i trenerow wytypo
wanych do konkursu: 

SPORTOWCY: Leszek Golinski, Artuur 
Mladszew - tenis stolowy, Pawel Kaczmarek, 
Robert Krajewski, Bogdan Makuchowski, 
Krzyszlof Goliilczak - kolarstwo, Bartlomiej 
Kurt, Stanislaw Michajluk, Zdzislaw Synowiec 

pewniajl! organizatorzy, swoj udzial zapowie
dzialy licz:Jce si~ zespoly krajowe, a takZe dru
iyna Liberca, uczestnicz:Jca w tegorocznym tUT
nieju oraz druZyny kadetek z Francji i Holaodii. 
Zapowiada si~ wi~ kolejna, pnyszloroczna, 
wspaniala mi¢zynarodowa impreza. Warto 0 

jej pnygotowaniach pomyslee juz dill. 
Organizatorzy, za naszym posredructwem, 

dzi~kujl! wszystkim, ktorzy przyczyuili si~ do 
zorganizowania i pneprowadzenia polkowic
kiego turnieju. OsobiScie jestem przekonany, i.e 
Stowarzyszenie on Rzecz Rozwoju Miasta i 
Gminy, ktore diwigalo na swych barkach caly 
ci~Zar fmansowy tego tumieju, doczeka siy wi~
kszego grona fundatorow, sponsorow,oraz in
oych ludzi, ktoryro dobro sportu, kultury lego 
rniasta oraz zdrowia dzieci i mlodzieiy leiy on 
sercu. 

AndrzeJ Lech 
P.S. Oto koncowe wyniki n Ogoloopolskie

go Tumieju Baroorkowego dziewcZllt do lat 15 
w koszykowce: 

1 Polkowice .. 
2. Liberec. 
3. Wolornin. 
4. LOOt. 
5.Swarz~. 

6. Warszawa. 
7. Tornasrow. 
8. Bydgoszcz. 

Kro\ strzelcow: Eliza Bronisz z Wolomina. 
Naj\epsza czworka tumleju: Jolanta Mo-

skaluk z Polkowic, Agnieszka Sobczak z Wolo
mina, Malgorzata Tomporel z Lodzi i Petra Hart
manowa z Liberca. 
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TRENERZY: Zenon WoZniak- kolarstwo, 
Witold Krzemillski - LA, Zbigniew Radzien
czak - podnoszenie ci~Zarow, Krzysztof Olszyll
ski i Jan Gambal - koszyk6wka, Slawomir Slo
winski - tenis stolowy, Krzysztof Pawlica i Jan 
Przybylo - pilka noma. 

Czekamy taki.e na Panstwa kandydatury, 
kt6re naleiy przeslae na podany ponlZej adres. 

Tennin nadsylania kuponow mija 15 lutego 
1993 r. Wszystkich infOlmacji dotycz:Jcych pie
biscytu udziela Wydzial Oswiaty, Kultury, 
Sportu i Rekreacji Urz¢u Grniny Polkowice, 
tel. 45-00-49 wew.141. 

Najsympatyczniejszezawodnlczki: Beata 
FrllcZYk, Wioleua Abramczyk, Petra Nowako
wa. 

NajmJodsza: Nina Kazimierczak. 
Naj\epsza obronczyni: Monika Trojano

wska. 

Sponsorzy turnieju: 

Firma Gawrzol- "Hydrotrans", Sklep "Fra
garia" Jana Zapolskiego, ZG "Rudna", Zwiqzki 
Zawodowe ZG "Rudna" i ZG "Polkowice~, 
Bank Zachodni - Oddzial Polkowlce, Hala Tar
gowa "Stodola" - J6zef~ichalski, Hurt-Detal
sklep p.Marciniaka, Sldep obuwniczy pana Te
legi, Sklep "Agora" pani Biegun, Sklep "Jubi
ler" pani Skibiriskiej, wypoiyczaloia kaset pana 
Luckiego, Firma "Kurt Jerzy", Firma "Bruno", 
ZakIady "Rag" pana Gorzy6skiego, sklep spo
iywczy pana Karczewskiego, piekarnia pana 
Kokolow~:<i"go, piekarnla z Rudnej pana Ko
mornickiego, tinna "Budroz", hurtownia "Spa
ren - Wrlinen, firma "Instal", PGM Polkowice, 
ftrma "Marcus", sldep "T~za", sklep RTV p. 
Owsiak, sklep sportowy pana WoZniaka, firma 
ogoloobudowlana Jana Bresso, kwiaciarnie: 
p.Glllba, p.Ptudowskiej, p.PieJlko, pp.Klincewi
crow, dyrektor szkoly p.Olszewski. 

Wszystkim spoosorom organizalorzy skla
dajll ogromne wyrazy podzi~kowanika. 



Tymczasem ••• 
Ostatnio w licznych rozmowach i dysku

sjach, szczegolnie u malolatow, jedynym 
autorytatywnie uzywanym argumentem jest 
stwierdzenie .bez sensu". Bez wzgl~du na 
temat: szko/a, nauka, lektury jak I saml na
uczyciele, niepodzielnie kroluje to okresle
nie. Udzielilo si~ one rowniez i dorostym w 
ich zyciowych dywagacjach. Czy jednak to 
.bez sensu" tak naprawd~ pozbawione jest 
logiki? Baczny obserwator otaczajqcej nas 
rzeczywistosci bardzo cz~sto spotyka si~ z 
roznymi postawami, sposobem myslenia, 
czy nawet szokujqcymi decyzjami, ktorych 
wspolnym mianownikiem jest czlowiek. 
Tymczasem ... 

Tworcy przemyslu miedziowego proje
ktujqC nasze miasta zakladali, ze jego mie
szkancy b~dq jednq z najbogatszych spo/e
cznosci tego kraju, ze rozwinie si~ motory
zacja, ze rozwiqzania komunikacyjne b~dq 
bardziej doskonale, a jakose drog lepsza i 
bezpieczniejsza. Tymczasem ... 

Oburzeni degradowaniem srodowiska 
naturalnego, domagamy si~ scigania, a na-

Bye albo 
nie bye? 

Swego czasu, za panowania kr610wej an
gielskiej Elibiety I postanowil zadae to pytanie 
Hamlet, bohater sztuki Wiliama Szekspira. 
W6wczas wydawalo silY one ponadczasowe,in
nymi slowy nieSmiertelne. Tymczasem za pano
wania kr610wej Eli.biety IT pytanie to zostaio po 
wsze czasy uniewainione. Odkryto, i.e jest rze
cZlj niemoillwlj jednoczeSnie bye i nie byc. 

Dylemat ten obaliliSmy taki.e my - polko
wiccy Prometeusze, kt6rzy olcdlugo obalimy 
dwumian Newtona. PodwaiyliSmy slowa Ham
leta przez budowlY polkowickiego kina, kt6re 
istniejc i nie istnieje jednoczeSole, jest i nie jest. 

Ja jako zagorzala wielbicielka fllmu kino
wego, WCIYCZ jego fanatyczka, cierpilY piekieine 
katusze czekajljc na nowe i mam nadziejlY wy
godlle kino. M6j nalOg oglljdania rzeczy zna
oych i wartoSciowych zmusza mnie do wyjaz
dow do kin Lubina, Glogowa j Legnicy. A i.e 
jestem uczenniclj polkowickiego liceum, wilYC 
osoblj ole zarabiajqcq, b¢ljclj na ULrzymaniu 
rodzic6w, mam pewne opory w slosunku do 
powoloego doprowadzania moich ,.staruszkOw ~ 
do bankructwa. Pozostaje mi wilYc cicha nadzie
ja. A nui. inwestor kina tzn. Urz~d Grniny, po
Ideruje sprawlj tak, i.e X Muza zagosci wodre
montowanym kinie jui po Sylwestrze. 

Z numeru 15 "Gazety Polkowickier wiem, 
Ze jest propozycja przckazania budynku kina w 
zarzljdzanie Domowi Kultury "Impresja~. Cze
kamy jedyole na akceptacjlY Komisji OSwialy i 

st~pnie karania winnych, kt6rzy bez naj
mniejszych skrupulow zatruwajq rzeki, lasy 
I gory. Denerwujq nas widokl deptanych 
trawnikow, po/amanych drzewek I krzewow, 
dewastowane skwery i parki, a tymcza
sem ... 

Nasladujqc kraje zachodnie probujemy 
zblizye si~ do nich. Podobnie jak Niemcy, 
Anglicy czy Amerykanie placimy podatki. 
Mniejsze lub wi~ksze, ale placimy. I to wszy
scy. Przedsi~blorstwa obrotowy, dochodo
wy, i od wynagrodzen, jak I ten najbardziej 
bulwersujqcy - .popiwkowy". Przeci~tni zja
dacze chleba p/acq rowniez: dochodowy, 
drogowy, a nawet za czworonoznego przy
jaciela. Placimy z nadziejq ... Tymczasem ... 

Po latach oczekiwan mamy upragnlony 
teleton. Mozemy mowic 0 szcz~sciu. Za
gwarantowany mamy kontakt z kai:dym za
kqtklem miasta, kraju i swiata. Mamy mozli
wose odbioru i przekazu Intormacji. W roz
nych sytuacjach zyciowych zawsze moze
my liczye na b/yskawiczne po/qczenia, a 
tymczasem ... 

Podobnie rzecz si~ rna z domofonami, 
kt6re miaty sluiye przede wszystkim bez
pieczenstwu, czystosci itp. ' w-przypadku 

Kultury. Jei.eH wladza ta mialaby opory, co do 
przyjlYCia propozycji, a tym samym szybszego 
otwarcia kina, podam Idlka argumentow moglj
cych przekonac KomisjlY. 

W paldzierniku 1992 roku obchodziliSmy 
dzicwi¢dziesilYciolecie powstania pierwszego 
fllmu polskiego. W Polkowicach nie byly to 
urodziny lecz stypa. Mam nadziej~, i.e dziewilYc
dziesiljte pierwsze urodziny ~dlj u nas oheho
dzone radosnie i hucznie. Polkowiclde spole
czeilstwo skariy silY na rosnljce bczrobocie. 
Problem ten mOina, przynajrnniej c~iowo, 
rozwiljzac. Otwarcie kina spowoduje powr6t za
pornnianego u nas zawodu .. konika kinowego". 
MoZe nie wszyscy wiedZlj klo to tald. Oloi konik 
to by! taki pan, u klorego moina bylo zaialwie 
rezerwacjlY biletu kinowego. On w naszym 
rnnicmaniu kupowal zawczasu bilety do kina, by 
nastlYpnie przed seansem udostlYpnic je nam. Po
bieral za to ptowizjlY. OczywiScie nasz anonirno
wy dobroczynca dzialal tylko w sytuacjach, gdy 
istruala pewnosc, i.e w kasie zabraknie bilel6w 
(wynika z tego, ii wlaSciciel kina winlen spro
wadzae filmy najlepszej k1asy, a Strai; Miejska 
powinna powai.nie zainteresowac silY wypoiy
cza1niami leaset video, czy nie prowadzlj prze
daiy kasel pirackich, ktorych nie udostlYpnil im 
dystrybutor zagraniczny lub krajowy). 

Powracajljc do naszego "konika". Wielo
krotnie podawal nam pomocnlj dloit, cicho, mi
losnie WfiYCZ szepcljc "na dwudziestlj parka za 
brudasa". Starzy majl) sznas~ powr6cic, mJodzi 
wciljgnlje si~ w oleznany inl zawOd. Wszak to 
bardzo atrakcyjna profesja i pomoi.e w rozwiq
zaniu bezrobocia. Z wczeSolejszych informacji 
zarnieszczanych oa lamach "Gazety Polkowic-

17/1992 

awarii mielismy gwarancje b/ysk.awiczneJ 
naprawy. Tymczasem ... 

Chcemy bye bogaci, mlee ciekawq, do
brze zorganizowanq, bezpiecznq i poplat
nq pra~. Marzymy 0 sprawnych, niezawod
nych maszynach i urzqdzniach. 0 zadbane 
miejsca pracy. Tymczasem ... 

Z roznych trybun, podczas dyskusjl po
litykow, parlamentarzystow czy zwlqzkow
cow roztaczane Sq wizje dotyczqce nasze
go kraju, miast, zaktadow pracy. Lepszego 
jutra kazdego z nas, godnego zycia, gdy 
tymczasem ... 

Ook/adnie obserwujemy codzienne iy
cie. Na codzien widzimy przejawy lamania 
dyscypliny pracy i iycia publicznego. Na
gminnie spotykamy si~ z przykladaml cha
mstwa, nieuczciwosci, arogancji i oboj~tno
sci. Tymczasem ... 

Molier pisat, ze .... bye szlachetnym i ro
zumnym to jeszcze za malo .. .". Powinnismy 
jeszcze byeludzcy, .gdy z ludzmi wcia,i zye 
przysta!o·. Tymczasem ... 

Stare porzekad!o mowi, ze ryby I dzieci 
glosu nie majq. Warto jednak , przynajmniej 
od czasu do czasu, wysluchae racji naszych 
ma!olatow . Klo wie, moze wowczas doj· 
dziemy do wniosku, ie to, co w niewielkim 
zakresie wyliczylem jest tymczasem ... w/as
nie bez sensu. 

Andrzej Lech 

kier wiem, i.e budynek bylego kina ,.Skarbnik" 
ma spelniac ta.ki.e funkcjlY kawiami, koktajl-baru 
oraz dyskoteld. Jestem przekonana, Ze nowy 
ui.ytkownik b¢zie chclal wynajmowac sallY na 
wesela, czy tei zabawy sylweslowe. Ach, jakiL 
wspanialy bylby widok taricZljcej grupy i spie
wajljccj w lakt muzyld! 

,.Gdy Ci silY nagk zachce spiewae ... a tckst 
Ci rue jest znany ... ole musisz silY na siebie gnie
wac. Jui problem rozwiljzany, ogromna mow
wOSci skala kryje silY w jednym slowie la, la, la, 
la, la, la ... i wszyscy la, la, la, la ... 

Z pewnoScilj, gdyby Jerzy Stuhr dowiedzial 
silY, i.e jego wodzirejowska piosenkl jest tak 
popuIama w Polkowicach, zdecydowalby "i,' .1a 
przyjazd mimo k1opotow zdrowolnych. Nazwi
sko takslawnego aktora SciljgnfYIoby do nowego 
budynku wielu zapaleric6w, majqcych ch¢ po
[ozmawiac, posluchae lub przynajrnniej popa
trzee na gwia7.dlY filmu polsldego. 

Mam nadziejlY, i.e moje argumcnty przeko
naly 0 potrzebieszybkiego udostlYPruenia polko
wiczanom budynku kinowo-barowo-dyskote
kowego.Z drugiej slrony ole dziwilabym si~ od
wlekanlom. Przeciei prczydent Abraham Lin
coln 20stal zastrzclony w tcatrze, szwedzki pre
mier Olof Palme po wyjsciu z kina, a nasi przy
wOOcy ole mogll ryzykowac. W koncu c6i. ma
my cennicjszego od naszej elity? 

Zastanawia runie jeszcze jedna rzecz: jaklt 
nazwlV blYdzie nosilo nasze kino? Czy dalej 
Skarbnik? MoZe ktos jUi wymysill illDlj? A mo
i.e ktos rozpisze konkurs na najJepszlj nazw~ 
polkowicldego kina? 

Edyta KocaJ 
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POZIOMO: 
A. siwobrody starzec w kopalni • ma kilku mfi'zow 
B. sfi'dzia 
C. np. Zetor • nauka zajmujE:\ca si~ kulturq i tradycjami 
D. na szynach 
E krzyzowkowy wodospad • farba lub rodzaj masci 
F. rodzaj ciasta 
H. rwetes 
J. forma utworu muzycznego 

• K. kawalek ziemi 
L. mianowany zarzqdca • wprowadza cos nowego 
M. karciany kolor 

. moze bye notarialny. rodzaj zy/y • zabawa 
P. lagodzi spory "podczas pozaru 

--fl. rodzaj wl6czki " eel karawany • do warzyw 
PIONOWO: 

-1. zast~puje monetfi' w grze okres po chorobie 
2. pechowy lotnik • krzyzowkowa papuga 
'9: nogE:\ zamiata .. na psim ogonie • spada z nieba 
4. niezdara 

-5: fragment wojny • rodzaj samolotu 
.e:- trese przysi~gi 
.:r. as • zmniejsza sHfi' wiatru 

11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 

8. nowy podatek 
9. symptom • zludzenie 
11 . z Waryriskim .... pierze bez namoczenia 
J.2:- pojazd dla krola 
13. g~sta brudna mal dos 
lk. nnoclegownia" dla statkow 
15. zagiel na slaby wiatr l' nasyp ziemny 
16. wigilijna solenizantka • z pszczolami 
17. czary, gusla 
18. cos niespotykanego 
.1.9. przed metE:\ 
21. taniec 
22. ojciec ojc6w • troch~ .nii ej" od posla. 

Rozwi~anie krzyiowki z numeru 14/92: 
Poziomo: grobla, oficer, pa, rok, okna, oberek, per, tyroksyna, 

atu, om, Kinga, astma, sad, pazurek, pakta, osm, skarpeta, as, ty, 
cymbal, panika, uda, ~b, apetyt, rozeta. 

Pionowo: gluptak, oportunizm, bak, ara, oko, c6rka, reklama, 
nerka, bryla, karakara, om, ti, se, gnu, taksa, posucha, As, Raksa, 
Pieta, aktyn. Alibaba, sabat, lut, par, kot. 

Nagrodfi' wylosowal Jacek Kasperczyk z ul. Skalnikow 57/6 . 

Adres redakcjl: 59-320 Polkowioe, ul.Legnicka 15, pok. 212, tel. 45-00-49 w.23, tlx 0782525, fax 45-13-64 
AedaguJe zesp6f w sktadzle: A.Chmielecka-Budzan,W.Gajaszek (red.nacz.), H.Kawa (sekr.red.), R.Krysztof. A.Lech, S.S/owiriski, J.Szerszonowicz 
ZdJ~cla w numerze: W.Gajaszek, K.Kawa, B.Maciejowska, S.S/owinski 
Sktad komputerowy: wlasny. Oruk: .Intrograf" Lubin 
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